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Živela Sovjetska zveza,
zaščitnica STO !

OBNOVLJENA IZDAJA LETO V. ŠTEV. 270 TRST - SOBOTA, 5. DECEMBRA 1953 CENA 20 UR

Mil DEJSTVA Tito Je že dokončno prepustil
lej V Dolini, na skupnem zbo- 
^Jlvanju, ki ga je sklical eno- 

vaški odbor za obrambo 
‘M uresničenje STO in ki je 
^Primorskemu» in titovskim 

plovodjem navkljub uspel 
d vsakim pričakovanjem, 
marsikateri udeleženec , pri- 

imnil, da se toliko ljudi ni 
delo skupaj že od leta 1946. 
to se je zgodilo tudi v Mač-' 

e|hvljah. Pomeni torej, da so 
zalovenci iz Mačkovelj in Doli- 
10-;e našli nekaj skupnega, ki 
zah povezuje in ki jim orno- 
aflbča, da kljub političnim raz
dam enotno nastopajo.

d Mi Slovenci smo pač pose
jta vrsta ljudi. Žalostni smo, 
lli'o se med nami pojavlja
li nasprotja, veselimo pa 
‘r'S kot otročički, ko naj- 
e-ierno pot, ki nas združu- 
sos. Ta žalost ob nasprotjih in 

veselje ob enotnosti izhaja 
enostavnega dejstva, da smo 

»ajhen narod v sosedstvu ve
likih, za nas prevelikih naro- 

ij-jov, da smo v teku svoje ju- 
J-aške zgodovine doživeli več 
|i-,ridkih razočaranj, da so nas 
g.!vseh strani potiskali in da.so 
e- am polagoma, v teku stoletij 
Tdvzeli skoraj polovico našega 
l5;arodnega ozemlja.
jn Zato nam je skoraj priro- 
v-no, da si želimo skupnega na
stopa, skupnih dejanj in sku- 
!a;de podlage. Jasno je, da je 
-lodovinsko nujno pojavljanje 
" Hzličnih političnih nazorov tu- 

jj/i med nami, čeprav smo tako 
lajhni. A kljub temu marsi
kaj lahko najdemo kako sku- 
ho podlago, ki v določenem 

I renutku zasenčuje to različ- 
pst v mišljenju in nas bodri, 

,1 'er se lahko ponovno znajde
jo skupaj kot bratje. Tako je 
v'ilo n. pr. v Narodno osvobo
dilni borbi, ko smo vsi, razen 

edkih in zaničevanja vrednih 
e2jem, čutili, da smo dobili 
i-kupno podlago, t. j. borbo za 
n'Svoboditev, proti sovražniku 
joveštva, nacifašizmu. V luči 
n ?ga dejstva razumemo veselje 
a'iačkovljancev in Dolinčanov, 
i-ji so v teh predvsem za nas 
K lovence težkih trenutkih zna-

!i dobiti skupno podlago, t.
e-borbo za obrambo in uresni- 
aAnje STO.

Za Mačkovljance in Dolinča- 
!-,e so prav zaradi te globoke 
''Avesti, da je danes vprašanje 
0lTO prvenstvene važnosti, iz
ginile razlike v mišljenju in 
' e je našla skupna podlaga, ki 
'ih lahko združuje in veseli.

1- Pri tem skupnem nastopu 
ihko upravičeno rečemo, da 
iso imela osrednja vodstva 
'rank nič opravka. Ta pobu- 
A je zrasla iz trenutne potre- 
fe, iz občih želja, iz prizadev- 

; ‘isti skupine izvoljenih in ne
soljenih predstavnikov, ki 
e Marsikdaj vidijo dalje kot 
' larsikaki «politični izvede- 
. ec». Zato pa so te akcije po
ginoma krajevnega značaja 

. A je zaman vse nasprotno pri- 
, Vdevanje «Primorskega» in ti- 
. r,vskih kolovodij, ki prav ta- 
, 1 kot kolovodje italijanskih 
, ivinističnih strank nosijo ve- 
. 'k del odgovornosti za vse, 
Ar je na našo škodo in proti 

. Ašim željam nastalo.

' Smo majhen narod, a prav 
: kibude slične mačkovljanski 

1 dolinski nam vlivajo pogu
ba, ker nam dokazujejo, da se

nedeljo dejal, da je «Trst zanj 
izgubljen» in da mu gre le za
to, koliko podeželskih vasi bo 
še dobil. Vemo pa tudi, da so 
titovski vaški pristaši za STO 
v nasprotju z direktivami svo
jih voditeljev in da so zato tu
di oni z navdušenjem sprejeli 
pobude v Mačkovljah in Do
lini, ker vedo, da se samo s po
dobnimi pobudami lahko ures
ničijo njihove želje.

V barbi za uresničenje in o- 
brambo STO, proti delitvi, 
proti barantanju, proti kršitvi 
mirovne pogodbe, ne sme več 
biti razlike. Danes gre zato, 
da rešimo svojo domačijo, da 
rešimo svojo hišo, v katero ho
čejo vdreti ljudje, ki z njo ne 
bi smeli imeti nobenega oprav
ka. Kot vsak priden gospodar

Trsi in 63.000 Slovencev Italiji
V Sarajevu je beograjski trinog dejal; “Zame je absolutno nemogoče doseči, da bi bila Trst 
in vse ozemlje STO jugoslovanska... Mi Trsta ne moremo dobiti" - V Jajcu pa: “Trst smo 
že žrtvovali na oltar miru"-Ne dopuščajmo tega izdajstva, enotno zahtevajmo ustanovitev STO!

Z intervjuvom, ki ga je imel :je do sedaj spodletelo.
Tito s sarajevskim radiem, ter 
z njegovim govorom v Jajcu v 
nedeljo 29. t. m. se je beograj
ska vlada popolnoma odrekla 
Trstu v korist Italije. Vsakr
šnega poskusa slepomišenja je 
definitivno konec, ker ne more 
biti več nobenega dvoma, da 
je za sedanjo jugoslovansko 
vlado usoda tržaškega mesta

je dobro, da' to' domačijo'brà- ' patena z njegovo prepusti
tvijo Italiji.

Marsikdo jenimo pred tatovi in roparji, 
da jim ne dopustimo, da bi z 
njo razpolagali, kot si želijo. 
Zato je treba zapreti vrata, 
preden h1 vol ušel. Danes je 
še čas jutri bi lahko bilo prepo
zno. V tem smislu bomo na
pravili vse za dosego enotno
sti v borbi proti preteči nevar
nosti, ker hočemo skupno bra
niti svojo domačijo — STO, 
njegovo nedeljivost, njegovo 
svobodo in neodvisnost.

k. srsKovic

v teh zadnjih 
dneh razumel relativno zatišje 
okrog tržaškega vprašanja kot 
nekako oddaljitev nevarnosti 
razkosanja STO. Titove izjave 
pa so lahko vsakega naivneža 
prepričale, da ni tako. Vsa za
deva je prešla v roke diploma
tov, ki za kulisami vodijo raz
govore za čimprejšnje razvoz- 
ijanje tržaškega vprašanja. 
Prav zato si lahko prej ali slej 
pričakujemo nove poskuse za 
izvedbo tistega barantanja, ki

Ameriški zunanji minister 
Dulles je na svoji običajni te
denski tiskovni konferenci na 
postavljeno vprašanje odgovo
ril, da se pogajanja za STO 
še vedno vršijo in da so se na
pravili koraki naprej. Drugega 
ni hotel dodati. Z italijanske 
strani se ne sliši ničesar. Z 
jugoslovanske je prišel vsem 
jasen nastop Tita.

Dejansko Tito ni povedal nič 
novega. Isto je že večkrat v 
teh zadnjih letih ponovil, za
čenši z znanim «Italijani lahko 
dobe 'Trst». Najbolj jasen je 
bil v soboto 28. novembra v in- 
tervjuvu s predstavnikom sa
rajevskega radia ter z uredni
kom bosanskega lista «Oslobo- 
djenje». Izrazil se je takole: 
«Konec koncev smo, ker je v 
njem (v Trstu, op. ur.) večina 
Italijanov, popusti1!, da bi pri
šli do nekakšnega sporazuma, 
do nekakšnega miru... ZAME

JE ABSOLUTNO NEMOGOČE 
DOSEČI, DA BI BILA TRST 
IN VSE OZEMLJE STO JU
GOSLOVANSKA. MI TRSTA 
NE MOREMO DOBITI. Enako 
tudi Italijani ne bodo privolili 
v to, da bi dali NE SAMO 
TRST, MARVEČ TUDI NEKA
TERE DRUGE KRAJE. Kakor 
mi tudi Italijani ne pretendi- 
rajo na vse ozemlje, ker pa 
tega ne eni ne drugi ne mo
remo dobiti, potrebna pa nam 
je nekakšna rešitev, ker tak
šno stanje črpa živce in gmo
tna sredstva, bi bilo dobro, da 
bi prišlo do nekakšnega polo
vičnega začasnega sklepa, tako 
DA BI BIL TRST NJIHOV. 
POD NJIHOVO SUVERENO
STJO, ker živi v njem večina 
Italijanov, drugo pa naj bi bilo 
pod našo suverenostjo».

V Jajcu pa je Tito o Trstu 
dejal: «... smo izjavili, da se 
to pot ODREKAMO TRSTU, 
TOREJ TISTEMU, KAR JE

RAZŠIRJASE ZAVEST O POTREBI SKUPNEGA NASTOPA

V Hlačkovljah in Dolini 
uspeli enotni zborovanji

V Mačkovljah je bilo 80 prisotnih, v Dolini pa 190 - Nihče ni glasoval proti resoluciji za 
obrambo in uresničenje STO - Tudi v Borštu skupen sestanek vaških predstavnikov

Naše prebivalstvo se iz dne
va v dan bolj prepričuje, da je 
enotnost edino orožje, s kate
rim se lahko učinkovito bori 
proti nevarnosti uničenja STO. 
In prav zato, ker so vsi trža
ški Slovenci brez izjeme za 
ustanovitev STO, prihaja ta 
želja po enotnosti vedno bolj 
do izraza.

Pretekli teden smo v našem 
listu objavili pismo vaških 
predstavnikov vseh strank in 
skupin, ki delujejo v Mačkov
ljah. S tem pismom so Mačkov- 
Ijanci sporočili javnosti, da so 
se brez razlike združili v eno
ten odbor za obrambo in ures
ničenje STO in da mislijo e- 
notno nadaljevati akcijo. Ze v 
četrtek preteklega tedna je e- 
noten odbor v Mačkovljah, ki 
šteje 10 ljudi, sklical skupni 
sestanek vseh vaščanov brez 
politične razlike. Vaščani so 
napolnili srenjsko dvorano, po
slušali izvajanje govornika žu
pana Dušana Lovrihe in odo
brili resolucijo, ki smo jo ob
javili v našem listu. Nihče od 
prisotnih (bilo jih je preko 
80 in ne 30 kot piše «Primor
ski») ni bil proti resoluciji.

Mačkovijanci so nas tudi o- 
pozorili, da je bil ta enoten 
odbor sestavljen na pobudo 
vaškega občinskega svetovalca 
ter da ni nihče, še najmanj pa 

dvo
rano g. župnika, saj imajo va
ščani na razpolago svojo lastno 
srenjsko dvorano.

V pretekli številki smo po
ročali, da se je tudi v Dolini 
ustanovil enoten odbor za o- 
brambo in uresničenje STO. 
Na prvem sestanku vaških 
predstavnikov vseh političnih 
nazorov, ki je bil sklican na 
pobudo vaških občinskih sve
tovalcev, je bilo prisotnih 18 
ljudi, iz vrst katerih je bil iz
bran enoten odbor 10 ljudi. V 
tem odboru so predstavniki 
vseh v Dolini delujočih politi
čnih struj ter tudi predstavni
ki od vseh strank neodvisnih 
vaščanov. Odbor je sklenil skli
cati skupno vaško zborovanje, 
na katerega so bili izrecno po
vabljeni tudi predstavniki vod
stev raznih strank iz Trsta.

ki narod zaveda najnujnejše 
;6danje zahteve in potrebe, t.

enotnosti za obrambo in u- 
bničenje STO.

, Razcepljene nas sovražniki 
'TO lahko tolčejo po mili vo- 
!j> ne da bi jim mogli ločeni 
'činkovito kljubovati. Enot- 
Ast v naših vrstah je predpo- 
‘°j za vsak nadaljnji uspeh ker 
As ni tako malo na Tržaškem 
it se površnemu opazovalcu 
di. Nismo šibki, če se zdru- 
‘itlo, ker vemo, da nas tudi v 
rojem interesu podpirajo si
lice množice italijanskega 
kebivalstva, ki prav tako ra- 
Atiiejo, da je edino ustanovi- 
6v STO rešitev, ki predstav
il izhod iz sedanjega nevar
na položaja.

Mnenja smo, ‘da bi se morali 
M tržaški Slovenci zavedati 
Alike in zgodovinske važnosti 
■kih pobud, kot je mačkov- 
Anska in dolinska. Ce bi tr
pkim Slovencem uspelo ust- 
>riti široko enotno fronto na 
i^deželju in v mestu, bi bilo 
I1 težak udarec sovražnikom 
)To in naših narodnih pravic. 
Ho je vsak poskus okrnitve 
6 enotnosti, vsak poskus raz
ganja takih in sličnih pobud 
baškim Slovencem sovražno 
jjanje in objektivno v ko- 

naših narodnih sovražni- 
pv, predvsem pa v korist ti- 
;l*h, ki hočejo čimprej uresni
či razkosanje STO na podia- 
!l_njegove delitve, na podlagi 
, ijtve mesta od podeželja in 
Paših vasi od mesta.
^ Mi vemo, da «/Primorskemu», 
:'°ki, Deklevi, Ukmarju niso 
,*e pobude po godu. Kako 
Č naj bi bile, ko delajo vse, 
Č. bi uničili STO. da bi ga iz- 
č‘Sali z zemljevidov in iz zgo- 
r,vine. Titovski kolovodje ne 
^rei° biti za ustanovitev 

ker se njihov poglavar
Beograda zelo jasno tudi v

ko akcijo v obrambo STO.
Skupno zborovanje se je v 

Dolini vršilo v sredo v doma
či kinodvorani. Ze v prvih ve
černih urah se je opažala po 
vasi velika razgibanost. Okrog 
19.30 pa so začeli ljudje v sku
pinah odhajati proti dvorani, 
ki so jo napolnili do zadnjega 
kotička. Vsi sedeži, ki jih je 
110, so bili prav kmalu zase
deni. V začetku zborovanja je 
stàio pokonci v dvorani dru
gih 50 ljudi, dočim je bilo na 
hodniku drugih 30 vaščanov. 
Za predsedniško mizo so sedli 
predstavniki enotnega odbora. 
Po otvoritvi je dobil besedo 
župan Lovriha, ki je razložil 
najnovejše politične dogodke 
in potrebo po enotnem nasto
pu v obrambo in za uresniče
nje STO.

Po govoru župana Lovrihe je 
bila prebrana in odobrena na
slednja resolucija:

Jugoslovanski mirovna pogodba z Italijo uve-New York
vladi - Beograd — Italijanski 
vladi - Rim.

Na pobudo odbora raznih 
političnih mišljenj in politično 
neopredeljenih ljudi se je v 
naši vasi DOLINA (Trst) dne 
2. XII. 1953 vršil sestanek vse
ga prebivalstva.

Na sestanek smo podpisani 
prisotni vaščani z vso resno
stjo obravnavali situacijo, ki 
je nastala na STO-ju spričo 
najnovejših dogodkov in pred
logov, potom katerih se hoče 
rešiti tržaško vprašanje.

Mnenje naše je, da bi vsak 
predlog, ki bi ne upošteval !tiki-

ljavi, da se ustanovi STO in 
da se ugotovi na mestu samem 
mnenje našega prebivalstva 
potom posebne komisije OZN, 
pretino bi prišlo do kakršne
koli delitve našega ozemlja!

Od 190 prisotnih ljudi je 
glasovalo za resolucijo 186, 4 odstopati Italiji mesto in del

NAJVAŽNEJŠE na tem ozem
lju... Lahko rečem, da tržaško 
vprašanje... ni nikakšno hudo 
vprašanje, KER SMO TISTO, 
KAR JE GLAVNO - TRST, Ml 
ZE ŽRTVOVALI NA OLTAR 
MIRU».

Titove izjave ustvarjajo vtis 
da hoče beograjska vlada pri
pravljati jugoslovanske narode 
na odstop Trsta in «nekaterih 
drugih delov» Italiji v zameno 
za cono B in «nekaterih dru
gih delov» cone A. Drugače si 
človek ne more razlagati, za 
kaj Tito brez ovinkov prepri
čuje ljudi, da Trsta ne bo mo
gel dobiti in zakaj je začel v 
zadnjem času tako širokogru
dno in tako pogostoma ponav
ljati, da v Trstu živi večina 
Italijanov.

Iz tega je razvidno, da so bi
li v resnici storjeni «koraki 
naprej», kot pravi Dulles, ker 
je Tito dokončno pristal na 
priključitev Trsta Italiji. Sedaj 
gre le zato, kdo bo izmed obeh 
partnerjev pobral čimveč vasi 
v coni A. Zanimivo je tudi to, 
da Tito tokrat ni več omenil 
svojega predloga o hodniku 
med Zavljami in Skednjem, ki 
ga je najbrže izustil teden dni 
pred volitvami zato, da bi sku
šal preslepiti Jugoslovane o 
resničnem pomenu svoje da- 
režljivosti v zvezi s Trstom.

Na vsak način je jasno, da 
predstavljajo te Titove izja
ve zelo resen opomin za vse ti
ste, ki si mislijo, da se je ne
varnost barantanja zmanjšala. 
Nasprotno, barantanje ni bilo 
nikoli tako blizu, kot je danes 
prav zaradi popustljivosti Ti
ta in njegove vlade, ki odsto
pata Italiji pokrajino, ki po 
mirovni pogodbi ne pripada ne 
Jugoslaviji ne Italiji.

Titovo stališče je poleg vse
ga drugega v ostrem naspro
tju z interesi Jugoslavije in ju

Slovenci odločno odklanjajo 
Titove izjave in se bodo borili 
zato, da ne bodo sprovedene v 
prakso. Tržaški Slovenci se bo
do združili brez razlike na 
politično pripadnost in zahte
vah ustanovitev STO, v skraj
nem primeru pa plebiscit,, ker 
se zavedajo, da bi v demokra
tičnih pogojih plebiscit doka
zal, da je velika večina trža
škega prebivalstva za STO.

Novo angleško 
nasilslvo v Ugandi

LONDON — Angleške čete 
so zasedle prestolnico kralje
vine Buganda v angleški ko
loniji Uganda in prisilile na 
odstop kralja, ker ni hotel pri
znati združitve Ugande, Tan- 
ganike in Kenije in ker je zah
teval nacionalno neodvisnost. 
Kralj je prispel v London.

ZASEDANJE SVETOVNEGA SVETA MIRU

Govor tržaškega
predstavnika na Dunaju

V soboto se je zaključilo na 
Dunaju zasedanje Svetovnega 
sveta miru, na katerem je bilo 
prisotnih 314 predstavnikov 59 
dežel. Pred zaključkom Zaseda
nja so govorili bivši nemški kan
cler Wirlh, bivši francoski o- 
brambni minister D’Astier de la 
Vigerie ter indijski general sir 
Sokhey.

Preden je spregovoril podpred
sednik Svetovnega sveta miru 
Pietro Nenni, ki je zasedanje 
zaključil, je bila odobrena reso
lucija, v kateri se poudarja, da 
je bilo premirje v Koreji zmaga 
miru ter da je povoljni razvoj 
pogajanj za sklicanje štiristran- 
ske konference dober znak za 
zmanjšanje napetosti v svetu.

V interesu Evrope je nujno, da 
se čimprej reši nemško vpraša
nje, kar se lahko doseže le s po
gajanji med štirimi velesilami. 
Največja ovira za dosego te re
šitve je zahteva nekaterih zahod
nih krogov po ponovni oboro
žitvi Nemčije. Dokument izjavlja, 
da je prišlo na zasedanju do 
predloga vietnamske delegacije 
za sklenitev premirja v Vietna
mu. Ta predlog je bil ugodno 
sprejet od francoske delegacije.

zaiiM »a Bermudshem oločla
Angleži in Francozi so za sestanek v Berlinu

Včeraj zjutraj se je začela 
na Bermudskih otokih konfe
renca med predsednikom ZDA 
Eisenhowerjem. britanskim mi
nistrskim predsednikom Chur
chillom in francoskim vladnim 
predsednikom Lanielom. Ve se, 
da bo konferenca trajala pri
bližno pet dni. Na konferenci 
bodo predvsem diskutirali o 
stališču, ki ga morajo zavzeti

goslovanskih narodov. Zakaj zah°dne velesile spričo naj-

so se vzdržali, nihče ni bil pro
ti. Na ta način je tudi dolinsko 
prebivalstvo odgovorilo nesla
nim in nesramnim lažem «Pri
morskega», ki je v velikih 
škripcih, ker opaža, da nihče 
več ne verjame njegovi poii-

mirovne pogodbe z Italijo, ne 
odgovarjal interesom naše va
si, katera je življenjsko in go
spodarsko tesno povezana s 
svo im naravnim središčem, 
mestom Trstom.

Zato se obračamo na Var
nostni svet OZN in na vso sve-

Varnostnemu svetu OZN - tovno javnost z željo, da se

Dolinčani pa so bili nad vse 
navdušeni. Ljudje so se izra
žali, da se taka udeležba na 
zborovanju v Dolini ni opaža
la od leta 1946. Da, Slovenci se 
zavedajo nevarnosti, ki jim 
grozi, zato pa se združujejo.

(Nadaljevanje na 4. strani)

ozemlja, ki ji je bilo po vojni 
odvzeto? Zakaj odstopati Ita
liji skupno s tem mestom 
50.000 Južnih Slovanov, zara
di katerih je bilo STO ustanov
ljeno, ker ni bilo mogoče do
seči druge rešitve? Saj je taka 
darežljivost neumna in zločin
ska. Edino jamstvo, da noben 
Slovenec več ne bo spadal pod 
Italijo poleg tistih, ki so ji pri
padli na Goriškem, je spošto
vanje mirovne pogodbe in u- 
stanovitev STO. Boljše rešitve 
danes ni. Vsak poskus rešitve 
izven in preko mirovne pogod
be je protijugoslovanski in 
protislovanski. Zato pa tržaški

V Jugoslaviji so pomilostili 
krivce katastrofe aprila 1941

Priznanja, da so bili titovski voditelji že leta 1943. hlapci anglo-ameriških imperialistov

V nedeljo so titovci proslavljali 
10. obletnico II. zasedanja AVN 
OJ. V vseh teh dneh so se skli
cevali na AVNOJ, kot na podla
go sedanje fašistične diktature, 
svojega hlapčevstva do Anglo- 
amerikancev in spremenitve Ju
goslavije v polkolonialno deželo.

Dejstvo je, da je II. zasedanje 
AVNOJ pod pritiskom jugoslo
vanskih revolucionarnih množic, 
ki so tedaj vodile svojo neizpro
sno in junaško borbo proti naci- 
jašističnemu okupatorju in raz
nim domačim izdajalcem, moralo 
sprejeti nekatere sklepe, ki so 
nalagali bodoči vladi dolžnost, da 
osvobodi Jugoslavijo izpod vsake 
odvisnosti od kapitalističnih de-

_____ , žel, ki so pred vojno tako ne-
Predstavniki iz Trsta pa se va- ! usmiljeno teptale njeno nacional-
bilu niso odzvali, čeprav so i no neodvistnost.
sporočili, da se strinjajo z vsa-1 Titovci pa so v resnici revolu

cionarne sklepe popolnoma izdali 
in šli v svojem udinjanju tujcu 
celo dlje od Karadžordžičeve mo
narhije. Danes ni v Jugoslaviji' 
niti sledu nacionalne neodvisno
sti, demokracije in svobode. Da
nes se Jugoslavija proti svoji 
volji nahaja v taboru sovražnikov 
miru, odrezana od slovansKega 
sveta, izpostavljena najkrutejše
mu zapostavljanju.

Tito je v svojem intervjuvu v 
Sarajevu in v svojem govoru v 
Jajcu jasno povedal, kar smo že 
takoj po Resoluciji IV pravili, 
t. j. da je že 1943 vodil proti
sovjetsko in filoangleško politi
ko. Rekel je, da ni o 11. zaseda
nju AVNOJ obvestil svojih sov

in prožili pomoč Titu. Ta filistr- 
ska in hlapčevska zahvala Tita 
je bila predvsem namenjena 
Churchillu, ki je vse sedanje vo
ditelje Jugoslavije že takrat krep
ko držal v pesti in vodil.

Ob priliki obletnice AVNOJ 
je rabelj jugoslovanskih narodov 
Rankovič proglasil amnestijo. Po 
neuradnih podatkih bo te amne
stije deležno 5312 jetnikov, do
čim bodo poldrugemu tisoču zni
žali kazen. Ce primerjamo to 
število pomiloščenih ljudi s celo
kupnim številom jetnikov, ki jih 
je okrog 250.000, lahko takoj vidi
mo, da ne predstavlja prav nobe
nega koraka naprej. Najbolj zna
čilno pa je, da so bili deležni te

jetskih zaveznikov, marveč da je amnestije skoraj izključno vojni 
o njem obvestil le Angleže in A- zločinci, navadni zločinci, prav 
rikance, češ da so «samo slednji I posebno pa buržoazni voditelji, 
razumeli jugoslovansko stvarnost» ki so bili obsojeni na večje šte-

Da, volkovi tulijo. Predvsem 
tulijo zato, ker se je pastir dobro 
zavaroval pred vsakim njihovim 
napadom in ker jih je pustil z 
dolgim nosom, prav posebno pa 
še s : praznim želodcem. Naj
prej so zatulili, ko je naš list 
objavil vest o ustanovitvi skup
nega odbora v Mačkovljah in ko 
so zvedeli, da se je tam vršilo 
nadvse uspelo skupno zborova
nje; nato so še z večjo silo za
rjoveli, ko se je isto ponovilo v 
Dolini.

Naši bralci so razumeli, da go
vorimo o «Primorskemu in o ti
tovskih kolovodjih, ki so se zad
nje čase na dolgo in široko raz
pisali o tem, da so tržaški Slo
venci «brez izjeme» proti ustano
vitvi STO, za njegovo delitev 
med Italijo in Jugoslavijo in da 
si vroče želijo prihoda Tita in 
Pelle.

Volkovi tlllljo
vih tržaških Slovencev proti uni
čenju STO, so se začeli na debelo 
lagati. Ce bi šli za njihovimi 
lažmi, bi se zdelo, da je sploh 
vse, kar se je dogodilo v Mačko
vljah in Dolini le privid nekate
rih ljudi. Ce pa pogledamo res
nici v obraz, razumemo, da so 
vse te laži le pobožna želja iz
gubljencev, ki s strahom in tre
petom opazujejo, kako jim uha
jajo celo njihovi pristaši.

Tako je «Primorski» od 2. de
cembra napisal, da se v Mačko
vljah ni ustanovil noben odbor, 
da o tem dr. Agneletto ničesar 
ne ve, da o tem ne vedo ostali 
voditelji slovenskih skupin. Tako 
je tudi napisal laž, da je župan

Da bi prikrili svojim malošte- Lovriha zaprosil za cerkveno 
vilnim bralcem, prav posebno pa dvorano v Mačkovljah, ko je že 
da bi prikrili slovenski javnosti . vsakemu vrabcu na strehi v Bre- 
v matični državi resnico o svoji gu znano, da imajo Mačkovijanci 
osamljenosti in o skupnih nasto-1 svojo srenjsko dvorano. Tako je

tudi za ne-Brežane napisal, da je 
bilo na sestanku v Mačkovljah le 
30 ljudi, od katerih je bilo 20 
proti resoluciji za STO. Dejstvo 
je, da v resnici voditelji ne samo 
SDZ, SKSZ in SNS, marveč tu
di KP STO niso vedeli nič za to 
iniciativo, ki je zrasla iz baze 
in o kateri so zvedeli le, ko je 
bilo poslano tisku znano, od nas 
pretekli teden objavljeno pismo. 
Pobuda je popolnoma krajevnega 
značaja in v enoten odbor so pri
stopili predstavniki raznih struj, 
ne da bi zato vprašali mnenje 
vodstva, ker se jim je to zdelo 
nepotrebno zaradi krajevnega 
značaja akcije. Tako se je zgo
dilo tudi v Dolini. V Mačkovljah

titovskega vohuna in udbovca, ki 
je skušal ustrahovati ljudi — ne 
pa 62 ljudi, kot piše «Primorski». 
Za resolucijo je glasovalo 186 lju
di, 4 so se vzdržali, ne pa samo 
28, kot trdi «Primorski». Na zbo
rovanju v Dolini so bili sami Do
linčani in ne od drugod, kot la
že «Primorski».

Dejstvo je, da se titovski ko
lovodje bojijo za svoje lastne 
pristaše, ki so tudi navdušeni za 
te pobude, zato jih na zaviti na
čin, z lažmi, potvarjanjem dej
stev, indirektnimi grožnjami po 
samem časopisju skušajo odvrni- 
to od skupnega nastopa. Vemo 
pa, da mislijo Dolinčani, ki so od 
«Primorskega» zvedeli, «kako ma
lo jih je bilo», prilepili na sten- 
čas debele laži tega lista, ki ga 
v Dolini kot taki bere le — reci 
in piši — 5 vaščanov. Ce pa je 
urednikom «Primorskega» potreb
no kako pomirjevalno sredstvo,

vilo let zapora v dobi, ko je zgle-

novejšega sovjetskega predlo
ga o sklicanju konference zu
nanjih ministrov ZDA, Velike 
Britanije, Francije in ZSSR v 
Berlinu.

«Trije veliki» nameravajo 
diskutirati o najvažnejših med
narodnih vprašanjih, kot so 
Nemčija, ustanovitev evropske 
vojske, Koreja, Kitajska, Viet
nam. Zgleda, da bo govora tudi 
o Trstu.

Takoj po objavi sovjetske 
note 26. novembra, v kateri je 
bila predlagana konferenca 
štirih v zvezi z Nemčijo, so se 
pojavile precejšnje razlike med 
zahodniki. Britanski in fran
coski uradni krogi so se takoj 
oprijeli tega predloga in iz
javili, da se z njim strinjajo. 
Churchill in Eden sta večkrat 
v teh dneh poudarila, da je 
Velika Britanija pripravljena 
srečati se s predstavniki Sov
jetske zveze Isto mnenje so 
izrazili vladni predstavniki 
Francije.

Po objavi sovjetske note pa 
je ameriško zunanje ministr
stvo objavilo poročilo, v ka
terem se je skušal sovjetski 
predlog prikazati kot «negati
ven». Ko pa so Amerikanci vi
deli, da sta se angleška in

dalo, da se v Jugoslaviji gradi , francoska vlada pozitivno iz-

dovolil uvedbo vojaške obvez
nosti v Zah. Nemčiji, izjavila, 
da se:tanek štirih ne sme pre
judicirati vprašanja evropske 
vojske in nemške oborožitve.

Kljub tem sabotažnim po
skusom Amerikancev so vsi 
politični predstavniki zahodne 
Evrope mnenja, da bodo na 
bermudski konferenci Angleži 
pritiskali na Amerikance za
to, da sprejmejo sovjetski 
predlog. Zanimivo je, da je 
francoska vlada pred odhodom 
Laniela na Bermude, objavila 
poročilo, v katerem se pravi, 
da je pripravljena sprejeti 
Hočiminhovo ponudbo o skle
nitvi premirja v Vietnamu. 
Meni se, da je ta francoska 
poteza v ostrem nasprotju z 
željami Amerikancev in da je 
bila napravljena kot poskus 
pritiska na Eisenhowerja.

BILBAO — Ne meneč se za 
policijske grožnje, je 5.000 de
lavcev jeklarne Euzcalduna v 
Bilbau proglasilo stavko in za
pustilo tovarno.

V zaključku se v resoluciji pou
darja, da je sestanek petih ve
likih najboljše sredstvo za od
stranitev sedanje napetosti.

Svetovni svet miru je sklenit 
tudi, da se bo v najkrajšem času 
vršilo svetovno srečanje miru, 
ki naj se ga udeležijo najvpliv
nejše politične, gospodarske kul
turne in verske osebnosti vseh 
dežel sveta. To srečanje naj pred
stavlja nadaljnjo važno etapo v 
organizaciji miroljubnih sil za 
odstranitev vseh vzrokov vojne 
nevarnosti.

Na zasedanju svetovnega sveta 
miru je govoril tudi predstavnik 
STO Claudio Tonel.

V svojem govoru, ki so mu vsi 
predstavniki z velikim zanima
njem sledili, je dejal, da se po
novno mora na tem mestu ome
niti ime Trsta v zvezi z grožnjo 
za mir. Znano je, da je vpraša
nje STO tesno povezano z napa
dalnimi načrti na balkanskem po
dročju. Danes se hoče z angleške 
in ameriške strani spojiti alpsko 
z balkansko «fronto». Zato pa ho
čejo razdeliti STO in Tito vsak 
dan postavlja nove predloge. Po 
sklepu od 8. oktobra se je polo
žaj prebivalstva STO resno po
slabšal. Iz cone B se morajo se
liti tisoči prebivalcev. Na meji s 
cono A se pomikajo divizije, iz 
cone B prihajajo v cono A tero
ristične tolpe, ki ustrahujejo pre
bivalstvo. Se itak težak gospodar
ski položaj v coni A se je še po- 
slabšal. Po krivdi okupatorjev je 

! prišlo do krvavih incidentov. Pro
vokatorji skušajo izrabiti za svo
je cilje pomanjkanje učinkovite 
javne varnosti.

Mi postavljamo pred odgovor
nost okupacijske oblasti, ki so 
s svojo politiko omogočile, da je 
prišlo do poostritve položaja in 
do nacionalističnih trenj. Giba
nje miru STO je že pred časom 
zahtevalo, naj OZN nadomesti 
sedanji vojaški upravi z enotno 
civilno upravo Varnostnega sve
ta. Zato je bilo nabranih preko 
50.000 podpisov. Po najnovejših 
dogodkih si je tržaško gibanje za 
mir osvojilo enoglasno zahtevo 
tržaškega in miljskega občinske,- 
ga sveta po prihodu preiskovalne 
komisije OZN na STO in po ple
biscitu. Ti dve zahtevi naj tvori
ta podlago za onemogočitev raz
kosanja STO.

Tržaški borci za mir si želijo, 
da postane Trst mostišče prija
teljstva, da njegovi slovanski in 
italijanski prebivalci v miru in 
slogi živijo in da obe sosedni de
želi rešita to vprašanje v korist 
miru. Tržaško gibanje za mir je 
mnenja, da bi plebiscit onemo
gočil vsako nadaljnje rovarjenje 
proti miru v tem delu Evrope. 
Onemogočiti barantanje pomeni 
odstraniti enega izmed vzrokov 
mednarodne napetosti in vojaško 
oporišče, kjer se nemoteno stre
lja na prebivalstvo.

OD TEDNA
PETEK, 27. novembra: Na For- 

mozi sta se sestala dva ameriška 
hlapca S ing Man FU in Cang Kaj 
Sek, ki bosta razpravljala o skup
nih akcijah proti komunizmu v 
Azij — Lanjelu je z majhno ve
čino uspelo dobiti zaupnico od 
francoske narodne skupščine — 
Angleško vojaško sodišče v Nai- 
robiju je oprostilo kapetana Le*

V Londonu se je ves tisk dvignil 
proti zverskemu klanju kenijske
ga prebivalstva, ki je prišlo na 
dan na procesu proti kapetanu 
G-riffithsu — V teku kampanje za 
demokratični tisk je bilo v Ita
liji nabranih 337 milijonov lir za 
list «l’Unità».

NEDELJA, 29. novembra: Bivši 
predsednik Truman je v nekem

kisa Griffithsa, ki je hladnokrvno | govoru napadel delovanje Mc 
socializem in ko je bilo odkrito, 1 rekli o predlogu, so namignili, omorUdva kenijska črnega, ki^ni-J Carthya^n^ pozval_ Amerikance,

ljudje organizirajo podtalno da so pripravljeni sestati se s 
gibanje proti njemu. | sovjetskimi predstavniki, a da

Z ato ni čudno, da so bili izpu- ' ne bodo opustili svojih na- 
ščeni Dragoljub Jovanovič,

na sestanku je bilo 80 in ne 30 da si lahko razkadijo jezo ob teh 
ljudi, vsi pa so soglasno odo b- skupnih nastopih, naj pridejo k 
rili resolucijo. V Dolini je bilolnam in jim bomo ponudili ne- 
190 ljudi — ne glede na kakega ' kaj.., bromura.

dja agrarne stranke; Kosta Ku- 
manudi in Velimir Popovič, biv
ša predvojna ministra; Miša Ste
fanovič, bivši predvojni policij
ski vodja; Ivo Perovič, bivši re
gent; nadenko Stanovič, bivši 
regent; kolaboracionist Drago 
Stojadinovič, brat zloglasnega 
prijatelja Mussolinija Milana Sto- 
jadinoviča itd. Vsa ta imena nam 
dokazujejo, da je Tito pomilo
stil buržoazne politike, kolabora
cioniste in tiste, ki so neposredni 
krivci katastrofe 1941., dočim se 
še vedno nahajajo v zaporu in 
koncentracijskih taboriščih deset- 
tisoči komunistov in partizanov, 
ki so se borili za osvoboditev Ju
goslavije in so se pozneje borili 
proti Titovemu izdajstvu iz leta 
1948.

Za premirje 
v Indokini

STOKHOLM — Predsednik 
Vietnamske ljudske republike 
Hočiminh je izjavil dopisniku 
švedskega lista «Expressen», 
da je njegova vlada priprav
ljena začeti pogajanja za mir 
s Francijo. Predlog je pretre
sel francosko javno mnenje. A- 
merikanci in francoski hlapec 
cesar Vietnama Bao Dai so se 
izjavili proti vsakršnim poga
janjem z Vietminhom. Franco
ska vlada pa je v sredo obja
vila poročilo, v katerem se 
pravi, da je pripravljena za
četi pogajanja za mir v Indo
lcirli.

bodo
porov za «širjenje osvobo
dilne miselnosti» na Vzhodu 
ter da ne sprejmejo nobene
ga predloga a priznanje LR 
Kitaj ke. Sledeč ameriškemu 
vzgledu, je tudi Adenauerjeva 
vlada, ki je prav te dni obja-

jurist Koževnikov je bil v OZN 
izvoljen za predsednika medna
rodnega sodišča.

SOBOTA, 28. novembra: V
Pjongjang se je vrnila korejska 
delegacija pod vodstvom Kirn Ir 
Sena, ki je v Pekingu podpisala 
kitajsko-korejski sprazumi o go
spodarskem in kulturnemi sodelo
vanju — Sing Man Ri in Cang 
Kaj Sek sta Izdala skupno izja
vo, v kateri trdita, da hočeta u- 
stvariti enoitno antikomunistično

vila osnutek zakona, ki naj bi froriiio v Aziji s pomočjo ZDA —

TITO NAS JE PRODAL
V soboto 28. novembra je Tito v Sarajevu izjavil :
“Zame je absolutno nemogoče doseči, da bi 

bila Trst in vse ozemlje STO jugoslovanska. Mi 
Trsta ne moremo dobiti... Dobro bi bilo, da bi 
prišlo do nekakšnega polovičnega začasnega 
sklepa, tako da bi bil Trst njihov (italijanski), 
pod njihovo suverenostjo, ker živi v njem večina 
Italijanov, drugo pa naj bi bilo pod našo suve
renostjo".

V Jajcu je v nedeljo 29. novembra rekel :
“Zaradi tega smo izjavili, da se to pot odre

kamo mesta Trsta, torej tistega, kar je 
najvažnejše na tem ozemlju... Lahko rečem, da 
tržaško vprašanje ni nikakršno hudo vprašanje, 
ker smo tisto, kar je glavno - Trst, mi že 
žrtvovali na oltar miru".

Tito je torej že pristal na odstop Trsta Italiji. Sedaj se 
poteguje le za vasi cone A. Tito je odkrito povedal, da je 
prodal Italiji 63.000 Slovencev. Tržaški titovci naj se torej 
ravnajo po Titovih besedah. Ce jih odobravajo, so prav tako 
izdajalci kot njihov poglavar, če jih ne odobravajo, naj se 
pridružijo ostalim Slovencem v obrambi STO. Preprečiti mo
ramo, kar namerava Tito z nami. Enotno nastopimo proti 
razkosanju STO in zahtevajmo spoštovanje mirovne pogodbe, 
ker nas tako ne bodo mogli prodati.

■» “j jv. v/vi i j v piu.i umm, iv i oi
rijo strah in preplah — Na pro
cesu proti M osa d eku je državni 
tožilec zaključil svoj govor, ki 
je uajal 9 dni; obtoženec je za
grozi’, da bo začel gladovno stav
ko — V Pan Mun D ionu so ame
riški predstavniki odbili korej- 
sko-kitajski predlog, ki je predvi
deva! pripustitev nevtranih dežel 
na politično konferenco za Ko
rejo kot opazovalce.

PONEDELJEK, 30. novembra: 
Angleški kolonialisti so s silo od
stavili kralja Bugande Kabaaka, 
ki ni hotel pristati na njihove 
zahteve za združitev Kenije, 
Tanganjike in Ugande v skupno 
ederacijo, kar bi bilo v škodo 

domačega prebivalstva — Mosa- 
t:ek ie začel -svoj samoobrambni 
tovor pred sodiščem: v Sultana- 
■ adu — Nehru je izrazil zaskrb
ljenost Indije zaradi vesti, da se 
vodijo pogajanja med Pakistanom 
in ZDA za prepustitev pakistan
skih vojnih oporišč Amerikancem.

TOREK, 1. decembra: Sovjet
ska vlada je poslala pakistanski 
vladi noto v kateri zahteva po
jasnila glede vesti, da namera
va amen tena vlada prepustiti svo
je vojaške baze ZDA — V New 
Vorku so stopili v stavko vsa 
pristaniški delavci in vsi tiskarji, 
ako da ni izšel noben časopis — 

Med LR Kitajsko in Indonezijo 
je bil sklenjen trgovski spora
zum.

SREDA, 2. decembra: Italijan
ski ministrski svet je sklenil po
višati železniške tarife za 25 odst. 
— V Angliji je stavkalo preko 
dva milijona kovinarskih delav
cev, ki zahtevajo 15 odst. povi
šanje mezd — Začela so se za
slišanja južnih Korejcev, ki so 
bili zajeti od ljudske vojske; od 
Prvih 30 ujetnikov se ni hotel 
nihče vrniti ,pod Sing Man Rija

ČETRTEK, 3. decembra: Itali
janski železničarji in poštno-tele- 
grafski nameščenci bodo 11, de
cembra stopili v stavko. — v 
Londonu je bila izvršena opera
cija za -ločitev sijamskih dvojčk 
iz Nigerije; uro potem: je ena 
izmed dvojčk umrla. — Sovjetski 
predstavnik Carapkin je v politi
čni komisiji OZN izjavil, da v So
vjetski zvezi ni več nobenega 
nemškega, japonskega in italijan
skega ujetnika razen vojnih zlo
čincev, iki morajo še odsedeti svo
jo kazen.
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Sovjetski predlog
konferenco štirihza

V petek, 27. novembra je 
sovjetska agencija Tass obja
vila besedilo note, ki je bila 
dan prej izročena poslanikom 
Združenih držav Amerike, Ve
like Britanje in Francije. Kot 
je znano, je ta nota naletela 
na veliko odobravanje po vsem 
svetu, ker daje upati, da bo 
vendarle prišlo do konference 
zunanjih ministrov štirih vele
sil za rešitev najvažnejših 
vprašanj, ki danes ogrožajo 
mir in varnost v svetu. Ob
javljeno besedilo se nanaša na 
noto, poslano francoski vladi, 
ki je enaka kot ene, poslane 
ameriški in angleški vladi.

V začetku se v noti izjavlja, 
da ne odgovarja resnici in je

. v očividnem nasprotju z dej
stvi trditev pariške vlade, po 
kateri naj bi bila ZSSR odbila 
predlog za sklicanje konferen
ce zunanjih ministrov o najbolj 
nujnih mednarodnih vpraša
njih. Nasprotno, sovjetska vla
da ne samo, da ni odbila tega 
predloga, temveč je tudi po
trdila svoje pozitivno stališče, 
čeprav se predlog' ZSSR ni 
skladal s predlogom francoske 
vlade. Nato je obširno obra
zloženo stališče sovjetske vla
de po vprašanju konference 
petih, t. j. skupno z ljudsko 
Kitajsko, za preučitev vpra
šanj mednarodne napetosti in 
konference štirih za razprav
ljanje nemškega vprašanja in 
navedeno, da ie ZSSR v zad
njih šestih mesecih več kot en
krat, predvsem pa 4. avgusta, 
28. septembra in 3. novembra 
predlagala konferenco štirih 
zunanjih ministrov.

«Zato, pravi nota, je bila 
prav sovjetska vlada, ki je 
vztrajala na sklicanju konfe
rence zunanjih ministrov za 
preučitev splošnega vprašanja 
ukrepov, ki naj zmanjšajo na
petost v mednarodnih odnoša- 
jih, posebno pa za preučitev 
nemškega vprašanja, katerega 
rešitev je tesno povezana z 
varnostjo v Evropi in temu 
.bedečim zmanjšanjem napeto
sti obstoječe v mednarodnem 
položaju.

Sovjetska vlada smatra še 
vedno za potrebno sklicati tak
šno konferenco, katera se po 
mnenju sovjetske vlade ne bi 
smela že vnaprej omejevati na 
preučitev enega samega vpra
šanja, temveč bi morala imeti 
dejansko možnost, da preuči 
najnujnejše mednarodne pro
bleme»
.Nato prehaja nota na obraz

ložitev pomena predloga o 
sklicanju konference petih z 
udeležbo Kitajske. «Predlog, kj 
ga je postavila sovjetska vla
da v zvezi s sklicanjem kon
ference z udeležko zunanjih 
ministrov Francije, Velike Bri
tanije, Združenih držav, Sov
jetske zveze in Ljudske repu
blike Kitajske za preučitev u- 
krepov, ki naj zmanjšajo na
petost v mednarodnih odnoša- 
jih in z udeležbo zunanjih mi 
nistrov Francije, Vel. Britani
je, ZDA in ZSSR za razprav- j 
Ijanie nemškega vprašanja 
navdihuje samo ena želja: 
prispevati k zmanjšanju med
narodne napetosti, posebno 
pa doseči stalno varnost v 'Ev j 
ropi, kar predpostavlja dokon
čno rešitev nemškega vpra
šanja.

Francoska vlada podčrtuje 
ludi svojo željo po zmanjšanju 
mednarodne napetosti in s tem 
v zvezi omenja med najnuj
nejšimi vprašanji nemško 
vprašanje, sklenitev mirovne 
pogodbe z avstrijsko državo in 
potrebo omogočiti politično 
konferenco za Korejo. Ze sa
mo naštevanje omenjenih 
vprašanj dokazuje, da franco-

. ska vlada prišteva med naj
nujnejša mednarodna vpraša
nja določena vprašanja, ki se 
tičejo tako Evrope kot Azije. 
In ker zahodniki priznavajo, 
da je potrebna diskusija o a- 
zijskih vprašanjih, je povsem 
naravna in nujna prisotnost 
LR Kitajske na konferenci zu
nanjih ministrov. Casi za to 
razpravo so že dozoreli in je 
zato treba začeti kar najhi
treje. Zaradi tega je ZSSR 
smatrala in smatra za potre
bno sklicati konferenco z ude
ležbo vseh velesil brez izje
me».

Drugi del note obravnava 
vprašanje evropske vojske, 
varnosti v EVropi in s tem v 
zvezi ureditve nemškega vpra
šanja.

«Sovjetska vlada, pravi no
ta, ponavlja, da so načrti za 
ustvaritev takozvane evropske 
vojske — načrti, ki odpirajo

vrata ponovnemu porajanju ohranitvi varnosti v Evropi z
nemškega militarizma in obo
rožitvi zahodne Nemčije — ter 
ustvarjanje tujih vojaških opo
rišč na ozemlju določenega 
števila tujih držav s temu sle
dečim ogrožanjem Varnosti 
drugih evropskih držav, ne
združljivi z interesi evropske 
varnosti.

Ta načrt predvideva ustvari
tev armade ožje skupine, ne pa 
večine evropskih držav. Razen 
tega je glavni cilj ustanovitve 
evropske vojske ta, da se do
voli možnost ponovne ustano
vitve redne armade zahodne 
Nemčije z vključitvijo zahod- 
no-nemške vojske, kot glavne 
vojaške sile, v evropsko voj
sko. Ustanovitev evropske voj
ske uživa vso podporo bivših 
hitlerjevcev in drugih Nemcev, 
ki imajo revanšistične name
ne, in skušajo v tem cilju pri
praviti novo vojno in vanjo 
povleči r.e samo nemški na
rod, temveč tudi druge evrop
ske narode. Nevarnost, ki izha
ja iz uresničitve načrta za u- 
stvaritev evropske vojske mo
rajo razumeti vsi evropski na
rodi in med njimi narodi onih 
dežel, ki ga pripravljajo. Kaj
ti jasno je, da se pod videzom 
evropske vojske obnavlja voj
ska nemških militaristov. U- 
stvaritev evropske vojske ne 
more drugega pomeniti kot u- 
stvaritev napadalnega bloka 
nekaterih evropskih držav, ki 
se bo postavil proti določene
mu številu drugih evropskih 
držav: proti Sovjetski zvezi, 
Poljski, Češkoslovaški in dru
gim. Iz tega izhaja, da ustva
ritev evropske vojske z vklju
čitvijo najbolj nevarnih sil 
nemškega militarizma, vsebuje 
grožnjo nove svetovne vojne.

Varnost dežel zahodne Evro
pe bo čvrsto zajamčena, če se 
bo opirala ne na kriterij po
stavljanja dežel zahodne Evro
pe proti deželam vzhodne Ev
rope, temveč na vzporeditev 
naporov vseh evropskih de
žel za okrepitev evropske var
nosti. Ti napori morejo in mo
rajo temeljiti na vnaprej spre
jetih obveznostih zainteresira
nih velesil za preprečitev no
vih napadalnih dejanj v Evro
pi. S tem, da se upira ustva
ritvi evropske vojske, deluje 
ZSSR v interesu zavarovanja 
pred novo vojno in v interesu 
prave varnosti v Evropi. ZSSR 
je pripravljena skupno z dru
gimi deželami prispevati k

ustreznim sporazumom med 
vsemi evropskimi deie'ami, 
brez ozira na njihove socialne 
sisteme. Varnost bo lahko za
jamčena vsem evropskim deže
lam, če bodo napori Francije, 
ZSSR in vseh drugih dežel slu
žili tem ciljem».

Nemško vprašanje je najve 
čje važnosti za okrepitev var
nosti v Evropi in mora biti 
zato rešeno z vzpostavitvijo 
neodvisnosti in enotnosti Nem
čije. Vse to mora prisiliti vla
di Francije in ZSSR, da nujno 
vzameta v pretres ukrepe za 
zmanjšanje mednarodne nape
tosti, predvsem pa v Evropi in 
za primerno rešitev nemškega 
vprašanja. V želji, da omogoči 
čim prejšnjo rešitev dozorelih 
mednarodnih vprašanj, je sov
jetska vlada pripravljena so
delovati na konferenci zuna
njih ministrov. Kot sedež kon
ference predlaga nota Berlin.

IZ JUGOSLAVIJE
Težko je najti državo, v ka

teri bi študentje tako slabo 
Žive i kot v Jugoslaviji. Od 
ljubljanskih študentov n. pr., 
ki se hranijo v menzah, zmo
re za tri obroke hrane samo 
7,7 odst. Okrog 40 odst. pa si 
lahko privošči samo kosilo. 
Koliko pa jih mora zaradi be
de študije opustiti?

Tudi ljubljanskim delavcem 
je že dovolj demagogije o «de
lavskih svetih». Ko je bilo na 
«Delavski» univerzi predava
nje: «Državna lastnina in de
lavsko samoupravljanje», se je 
tega predavanja udeležilo le o- 
krog deset poslušalcev in še 
med temi so bili delavci bele

* * *

Kot poroča sarajevski list 
«Oslobodjenje» je v Tuzli zad
nje čase bankrotiralo ve'iko 
število obrtniških delavnic. Do 
tega je prišlo zaradi dejstva, 
da obrtniki «ne morejo plačati 
davka, ki je prevelik».

Kot vsako leto ob proslavi ob etnice Oktobrske revolucije je bila tudi letos Moskva, pre
stolnica Sovjetske zveze in naprednega človeštva živo razsvetljena, medtem ko je ljudstvo

rajalo po trgih in ulicah.

INTERESI JUGOSLAVIJ
velevajo ustanovitev ST

Članek tov. Kneževiča iz lista ,,Pod zastavom internacionaližma“

Iz šLcv. 49. lista «Ped za
stavam internacional izma»,
glasila jugoslovanskih revo
lucionarnih emigrantov v LR 
Romuniji posnemamo nasled
nji članek:

Ce se pazljive zasleduje raz
voj položaja v zvezi s tržaškim 
vprašanjem, bode v oči dejstvo, 
da želijo beograjski in rimski 
voditelji izkoristiti to vprašanje 
za svoje politične cilje, ne da 
bi se brigali za njegovo rešitev 
v korist miru. in varnosti.

Beograjski vlastodržci so se 
okoriščali s tržaškim vprašanjem

RESNICA O TAKOZVANI DEMOKRATIZACIJI" TITOVSKEGA .TIPA

„Svel proizvajalcev' izvolila
le neznatna manjšina prebivalstva

Niso mogli voliti: brezposelni, zasebni kmetje, hišne gospo» 
dinje in vojaki, kar pomeni absolutno večino Jugoslovanov

Predno pride blago v roke 
ljubljanskega potrošnika, gre 
preko cele verige raznih pre
kupčevalcev in trgovcev in se 
tako podraži večkrat celo za 
100 odst. Zato ni prav nič čud
nega, da imajo nekatera trgov
ska podjetja nad 20 milijonov 
profita.

Pet dni po volitvah so uradni 
beograjski krogi javili končne 
rezultate. Marca 1950 ni Titova 
vlada čakala toliko časa za 
objavo rezultatov, marveč jih 
je v svoji dokončni obliki ja
vila že dva dni po volitvah, t. 
j. v torek. Zato se je ta zamu
da v objavi rezultatov, ko je 
bilo znano, da so na volitvah 
tekmovali le uradni titovski 
candidatje in da si nihče m 
mogel upati postavljati kako 
drugo kandidaturo, ko se je 
zvedelo, da je bila večina volil
nih sedežev brez posebne kabi
ne, ki bi zakrila volivca pred 
očmi komisi e, ko so se volivci 
po svoji večini morali podajati 
na volišča uvrščeni po tovar
nah, kvartih, ulicah, vaseh itd., 
nepričakovano pojavila.

Prav ta zamuda nam doka
zu, e, da so se morali titovci 
tokrat spustiti v še večje in 
težje manipulacije rezultatov 
kot ob drugih prilikah. Zato 
pa je tem pomembnejše šte
vilo vzdržanih in nasprotnih 
glasov, ker nam to dokazuje, 
da so režimski krogi morali za
radi lepšega priznati določeno 
opozicijo, da ne bi s preveliki-

Imiigicmlviitifctivili vodje 
naj se lovijo od titovcev
Dne 18. novembra je Fronta 

za neodvisnost objavila doku
ment, ki se nam zdi zanimiv, ker 
je v njem analiza o silah, na- 

1 sprotnih ustanovitvi STO in o od- 
j govornostih za težko situacijo, ki 
je nastala v Trstu in vsem Ozem
lju, v osnovi pravilna. V resnici 
so odgovorne vlade v Washingto- 
nu in Londonu, Rimu in Beogra
du. To je menda prvič, da so in- 
dipendentistiini voditelji zavzeli 
stališče do Beograda, ko so ozna
čili tudi titovce kot odgovorne 
— enako kot druge — za to. da 
ni bila uveljavljena 
pogodba.

Toda ne moremo ne ugotoviti, 
da bi mogli indipendentistični vo
ditelji tudi v preteklosti, če bi 
hoteli, najti priliko in vzrok, da 
razkrinkajo titovce kot nesramne 
kršitelje mirovne pogodbe. Do
vod sc ie spomniti številnih po
novljenih izjav jugoslovanskih 
državnikov, raznih Regentov, Kar 
deljev, Beblerjev in samega Tita. 
Zakaj niso indipendentistični vo
ditelji že prej razkrinkali titov
ce? Poznavajoč kot mi poznamo 
način, kako so titovci vsilili se
stavo vodstva Fronte za neodvi
snost, postane odgovor nedvomen: 
njihove vezi s titovci so prepre
čevale, da bi jasno in pošteno 
zavzeli svoje stališče.

Te vezi indipendentistov potr
jujejo tudi zadnji dogodki: «mani
festacija» na trgu Garibaldi, ki se 
je spremenila v manifestacijo v 
korist Titu pod vodstvom Franca 
Stoke, molk indipendentistov 
pred napadi in žalitvami titovcev, 
izjave indipendentističnih vodi
teljev radiu Beograd.

Ta dejstva opravičujejo naše 
dvome v iskrenost indipendenti
stičnih voditeljev.

Po našem mnenju je bila izjava 
indipendentističnih voditeljev po
trebna zaradi globoke krize, ki 
pretresa indipendentistično giba
nje na splošno in Fronto za ne
odvisnost še posebno. To krizo 
dokazujejo številna dejstva: pred
vsem zmeda, ki vlada v uredni
štvu «Corriere di Trieste»; Beli-

Prvi goal Madžarov v Londonu. Ni minula niti prva minuta 
igre, ko je že srednji napadalec Hidegkuti iznenadil angle
škega vratarja in zabil prvega od svojih treh osebnih goalov.

ha jeve grožnje proti skupini 
mladeničev, ki so hoteli, da ob
javi neki njihov članek, v kate
rem kritizirajo in obsojajo vod
stvo in katerega Belihar seveda 
ni objavil; razkol med mladimi 
člani in skupinico voditeljev in 
napori teh mladeničev, da ustva
rijo novo, resnično neodvisno 
vodstvo; izgon s pomočjo policije 
pristašev, ki so hoteli braniti se
dež «Fronte»; objava odkrito pro- 
tititovske indipendentistične bro
šure «Libero Giuliano»; poskusi 
nekaterih oseb, da ustvarijo no- 

mirovna j vo indipendentistično gibanje o- 
krog bivšega ravnatelja «Corrie
re di Trieste» in. drugi pojavi.

Čudno je bilo tudi obnašanje 
indipendentističnih voditeljev v 
zvezi z opustošenjem sedeža 
«Fronte». Ko so fašistične škva- 
dre napadale, ni bilo na sedežu 
nikogar. Čeprav so si voditelji 
lahko pričakovali kaj takšnega, 
niso ničesar podvzeli v obrambo 
sedeža, kljub temu, da so ga. ne
kateri mladi pristaši resno ho
teli braniti. Človek ima občutek, 
da je imel nekdo ves interes, do
pustiti, da se zgodi, kar se je. 
zgodilo.

V indipendentističnem taboru 
smo torej priča razliki med po
litično dejavnostjo skupinice vo- 
liteljev; ki so na razne načine 
povezani s titovci in resnično in- 
dipendentističnimi težnjami pri
stašev in simpatizerjev.

Kaj bo izšlo iz tega nasprotja, 
te borbe za odstranitev titovske
ga vpliva v indipendentističnem 
gibanju? To je danes težko reči. 
Na vsak način kaže, da bodo ti
tovci na vse načine ovirali raz- 
jasnjevalno delo In so že začeli v 
'cm smislu delovati posebno med 
mladinci. Voditelji se hočejo na 
vsak način izogniti odkriti in lo
jalni diskusiji s svojimi pristaši 
in simpatizerji in se boje stopiti 
pred svoje člane. V teh trenut
kih se Fronta za neodvisnost po- 
kazuje to, kar smo mi že leta go
vorili: protidemokratična organi
zacija, kjer ni dovoljeno razprav
ljati ali kritizirati. Značilno ie 
videti kako postopajo voditelji s 
svojimi razočaranimi člani, ki 
nrihajajo na sedež za pojasnila. 
Namesto, da bi odgovorili, pokli
čejo policijo, da jih izžene iz 
sedeža.

Znano je, da je skupina prista
šev Fronte zahtevala izid ti
sta «Trieste Sera». Ti pristaši 
so bili pripravljeni z osebnimi 
,rtvami finančno prispevati, le 
da bi list izšel in začrtal dolo
čeno smer in orientacijo v teh 
težkih trenutkih; toda vodstvo je 
zahtevo odbilo. Indipendentisti
čno gibanje in njegov tisk sc 
smatram kot absolutna oblast vo
diteljev, v katero se ne smejo 
vmešavati pristaši in simpatizerji.

To ovira proces razjasnitve in 
nodaljšuje ter poglablja zelo re
sno in težko krizo. Posebno zato, 
ker manjka primerna organiza
cija in jasnost idej za usmerjanje 
orotesta in nezadovoljstva, da 
bi se mogla vsiliti sprememba 
smeri, z osamitvijo voditeljev ki 
so povezani s titovstvom, in raz
krinkanjem titovskega značaja 
«Corriere di Tritste»,

Vprašali smo, kako se bo vse 
to končalo. Mislimo, da bo resni
čno neodvisnim elementom ali 
uspelo s svojim delovanjem od
preti pot novim voditeljem, ali 
pa jim to ne bo uspelo in tedaj 
se bo indipendentistično gibanje 
kot politično gibanje razkrojilo, 
razjedeno od nasprotja med vo
ditelji, povezanimi s titovstvom 
in pristaši.

Na vsak način je naše stališče 
do indipendentističnih gibanj ne- 
izpremenjeno. Fronta za neodvi
snost pravi v 5. točki svoje iz
jave: «Dočim je Fronta za neod
visnost pripravljena sodelovati z 
vsemi strankami in gibanji brez 
izjeme, ki se lojalno izjavljajo 
za ustvaritev STO, odklanja vsa
ko zvezo z gibanji in strankami, 
ki ne sprejemajo omenjene rešit
ve». Naj torej začnejo uresniče
vati to točko, naj se dokončno lo
čijo od titovcev, naj se borijo 
proti njim, kot se je treba bo
riti proti italijanskemu fašizmu, 
naj odločno in odkrito razkrin- 
kujejo titovce, kot neposredno 
odgovorne za današnje stanje in 
s tem poslušajo indipendentisti
čne pristaše ter si osvojijo nji
hovo stališče, naj opustijo svoj 
protiitalijanski duh brez razliko
vanja. Na tem polju bodo našli 
naše sodelovanje.

FRANCESCO GAŠPERINI

mi sleparijami pokazali to, kar 
skušajo zakriti s svojimi viso- 
kodonečimi frazami o «plebi
scitu» o «monolitnosti okrog 
vlade» itd.

Na vsak način so končni re
zultati pokazali, da se je od 
10.587.644 volivcev vzdržalo 
1.165.347, t. j. 11%. Poleg tega 
se je od glasujočih izreklo pre
ko 405.000 volivcev, ali 4,3% 
proti režimu. To pa pomeni 
1.570.000 volivcev, t. j. skoraj 
15°,'o, ki so odkrito, kljub vsem 
grožnjam, izsiljevanju, terorju 
in policijskemu pritisku proti- 
titovsko usmerjeni in so to 
hote'i dokazati javno s 
svojim vzdržanjem in svojim 
glasovanjem proti. To dejstvo 
je razveseljivo, ker nam doka
zuje, da se jugoslovanski na
rodi ne bojijo nobenih repre
salij in da so tudi danes, 5 in 
pol leta po odkritem prehodu 
Tita v tabor fašizma in impe
rializma prav tako neustrašni, 
kot so bili za časa nacifašistič- 
ne okupacije.

Malokdo pa ve, ca so se isto
časno s takozvanimi volitvami 
v «zvezno skupščino» vršile tu
di volitve v «svet proizvajal
cev», ki je po novi fašistični 
ustavi nadomestil «dom narod
nosti», v katerem so bili vsi na 
rodi Jugoslavije in vse manj- 
njšine enakopravno zastopani, 
tako da niso mogli biti zapo
stavljam od nobene druge na
rodnosti. Tako je bil n. pr. ma
li in junaški črnogorski narod, 
ki ne šteje niti pol milijona 
prebivalcev, zastopan v «domu 
narodnosti» z istim številom 
poslancev kot srbski narod, ki

šteje več milijonov prebival- i kmetje, ki niso vključeni v «za-
cev. Prav tako je n. pr. tudi 
italijanska manjšina v po vojni 
priključenem ozemlju imela 
pravico do svojih predstavni
kov kot vsaka druga manjšina.

Z novo ustavo je bilo to na- 
če’o, ki je popolnoma sociali
stičnega značaja, odpravljeno. 
Na mesto «doma narodnosti» je 
stopil «svet proizvajalcev», v 
katerega so bili izvoljeni sami 
direktor.i tovarn, predsedniki 
zadrug, visoki uradniki, pred
stavniki režimske birokracije 
itd. Ta «svet proizvajalcev» naj 
bi po zamisli njegovih «izumi
teljev» igral vlogo «posredoval
ca» med delovnimi ljudmi na 
eni strani ter državo in pri
vatniki na drugi strani. Nič 
novega: to sta poskusila tudi 
Mussolini in Hitler s svojimi 
korporacijami. «Svet proizva
jalcev» je izšel iz brihtnih bu
lic dedinjskega belega dvorca, 
da bi z «zakonom» odpravili 
razliko med izkoriščanimi in 
izkoriščevalci na škodo... izko
riščanih.

Toda najbolj zanimivo je, 
kako so potekale volitve v ta 
«svet proizvajalcev». Pri teh 
volitvah so imele volilno pra
vico le «produktivne sile». Del 
«sveta proizvajalcev» je bil po
sredno izvoljen preko republi
ških in okrajnih «svetov proiz
vajalcev» itd. Za del, ki je 
imel biti neposredno izvoljen, 
pa so imeli volilno pravico 
samo zaposleni ljudje. Volilne 
pravice niso imeli brezposelni, 
ki jih je po uradnih titovskih 
podatkih 534.000, hišne gospo
dinje, ki jih je kak milijon.

druge», vojaki, ki jih je preko 
800.000 itd. Dejansko je na ta 
način imela volilno pravico le 
neznatna manjšina Jugoslova
nov. Zato pa niso titovci hoteli 
objaviti števila volilnih upravi
čencev za «svet proizvajalcev», 
zato se še danes ne ve, koliko 
jih je, koliko je od teh volilo, 
kako so volitve potekale itd. 
Ve se samo to, da so bili izvo
ljeni vsi režimski kandidatje in 
da so bila njih imena objavlje
na v titovskem tisku.

Volitve v «svet proizvajal
cev» je torej kolosalna slepa
rija na škodo jugoslovanskih 
de.ovnih ljudi. Dejansko je ta 
«svet proizvajalcev» le organ 
titovskega režima, ki misli z 
njim kontrolirati skupščino in 
tako preprečiti vsako najmanj
šo nevarnost samostojnega 
delovanja. Na ta način «svet 
proizvajalcev» predstavlja inte
rese državnega kapitalizma, 
novega in starega jugoslovan
skega kapitalizma, a predvsem 
interese tujega kapitala, ki se 
je v teh letih bujno razrasel na 
jugoslovanskih tleh.

Na vsak način pa so te volit
ve, način, na kateri so se vrši- 
ne, njihovi rezultati, visok od
stotek opozicijskih glasov do
kazali, da titovski režim ne 
stoji tako trdno na nogah, kot 
hočejo pokazati njegovi propa
gandisti. Te volitve so poka
zale, da ga bo lahko vsaka ve
čja politična, gospodarska ali 
mednarodna kriza resno oma
jala in za vselej, na veselje ju
goslovanskih narodov pokopala 

J. ČERNETIČ

Madžarska ekipa, ki je tako nenadkriijivo premagala «angleške nogometne mojstre». Od 
leve na desno: Puskas, Grosics, Lorant, Hidegkuti, Buzansky, Lantos, Zakarias, Czibor,

Bozsik, Budaj, Kocsis.

KAMPANJA ZA OBNAVLJANJE IZKAZNIC IN REKRUTAC1JO

Sv. Križ prvi na podeželju
Kampanja za obnavljanje iz

kaznic dobro napreduje. Sek
cije in celice so se prav po
sebno v tem zadnjem tednu 
resno lotile dela, ker razume
jo, da sedanje naloge in borbe 
partije zahtevajo mobilizacijo 
vseh njenih članov in rekru- 
tacijo tistih simpatizerjev, ki 
predvsem zaradi našega sekta- 
štva niso v vseh teh letih še 
dobili izkaznic.

Na vsak način je treba opo
zoriti tovariše, da je obnavlja
nje izkaznic tako tesno pove
zano z rekrutacijo, da je ne
mogoče ločiti ene kampanje od 
druge. So pač nekatere sekcije 
in celice, ki so se najprej lotile 
dela za obnovitev izkaznic 
vsem svojim članom in se mi
slijo šele pozneje lotiti rekru- 
tacije. Tak način delovanja ni 
pravilen in ne odgovarja po
trebam partije. Sekcijam in ce
licam so znani tovariši sim
patizerji in prijatelji, ki so 
vredni, da stopijo v partijo. 
Prav posebno so se ti ljudje 
izkazali v sedanjem težkem 
trenutku poostrene borbe proti 
razkosanju STO. Zato je tre
ba približati te tovariše isto

časno, ko vršimo svoje delo 
za obnovitev izkaznic

Kot primer takega načina 
delovanja naj nam služita ce
lica v Mačkovljah in sekcija 
v Sv. Križu, ki sta izvedli 
istočasno obnavljanje izkaznic 
in sprejeli v partijo določeno 
število simpatizerjev. Mačkov- 
ljanski komunisti so, n. pr. ob
novili izkaznice vsem članom, 
istočasno pa so pridobili nove
ga člana. Sekcija v Križu pa 
je obnovila izkaznice, istočas
no pa pritegnila v partijske vr
ste kar 7 novih tovarišev, kar 
je hvalevredno.

-Po drugi strani pa vidimo 
primere drugih sekcij, ki se 
do sedaj niso zganile. Zadnjič 
smo poročaali o celici Macarol 
s KolOnkovca, ki je opravila 
dobro delo. Ta teden pa je tre
ba ugotoviti, da je sekcija v ce
loti obnovila izkaznice le 36 
odst. tovarišem. Kaj naj to po
meni? Mi mislimo, da bi bili 
lahko tovariši na Kolonkovcu 
med prvimi v izpolnitvi svoje 
naloge, saj nimajo velikanske
ga in raznolikega terena in te- 
žkoč, kakr.ne imajo številne 
druge sekcije v mestu, ki de

lujejo na terenu z ogromnim 
prebivalstvom. Pričakujemo, 
da bo sekcija Kolonkovec pri
hodnji teden sporočila razve
seljive rezultate, saj poznamo 
tovariše in vemo, da lahko iz
polnijo svoje naloge.

Nekaj besed tudi celicam in 
sekcijam s podeželja. Do se
daj smo s podeželja dobili le 
rezultate Mačko vel j, Domia, 
ene izmed openskih celic, Sv. 
Križa. Kaj pa druge vasi? Mi 
vemo, da so na podeželju šte
vilne celice, ki so že v celoti 
izpolnile svojo nalogo, kljub 
temu ne moremo o teh rezul
tatih ničesar napisati, ker jih 
niso sporočile. Zato jih napro
šamo, da nam dosežene rezul
tate čimprej sporočijo, da jih 
bomo objavili. Vemo, kako je: 
vsi čakajo, da sporočijo stood
stotni rezultat ali še kaj po 
vrhu. To je zelo hvalevredno, 
ni pa pravilno. Članstvo par
tije mora imeti od tedna do 
tedna popolno sliko delovanja, 
ker taka slika lahko odločilno 
pripomore k odpravljanju na
pak, k tekmovanju itd.

Tu spodaj objavljamo rezul
tate večine sekcij:

V I. kategoriji je na čelu 
sekcija Bariera s 104 odst, To
varna strojev 86 odst., Milje- 
mesto 83 odst., Tomažič 64 
odst., Sv. Jakob 61 odst., Sv 
Vid 56 odst., Curiel 20 odst..

V II. kategoriji prednjači 
Sv. Križ s 101 odst., Sv. Ivan 
100 odst., Sv. Rok 77 odst., Sv. 
Ana 70 odst., Magdalena 70 
odst., Pončana 61 odst., C ampe
re 51 odst., Kolonkovec 36 
odst., Acegat 36 odst.

V III. kategoriji vodi Lonjer 
s 84 odst., Pisoni 70 odst., Sv. 
Alojz 51 odst., Podlonjer 50 
odst., Aquila 27 odst., Božiči 80 
odst..

V Miljski občini je na sploš
no stanje naslednje: ladjedel
nica Felszegi 95 odst., Milje- 
mesto 83 odst., ladjedelnica Sv. 
Roka 77 odst.. Škofije 67 odst., 
Zavije 66 odst., Sv. Barbara 66 
odst., Campore 51 odst., Aquila 
27 odst..

Predvsem torej naj ne zao
stajajo sekcije na podeželju, ki 
so že itak po svoji večini iz
vedle svojo nalogo. Naj pa 
predvsem pazijo, da pridobijo 
v vrste naše partije nove to
variše.

kot s predvolilnim trikom, ki naj 
prevara naše narode, naj Titovo 
vlado prikaže kot nekakšno za- 
ščitnico nacionalnih interesov na
ših narodov in naj potrdi njeno 
takozvano samostojno in neod
visno politiko. Da je to tako, do
kazuje tudi dejstvo, da so ti
tovci na predvolilnih shodih go
vorili predvsem o Trstu, prezi
rajoč vprašanja notranjega po
ložaja, o katerem seveda ne mo
rejo povedati nič, kar bi jim bilo 
v prid razen obljub, ki jim da
nes malokdo v Jugoslaviji ve
rjame.

Demonstracije ob tvashington- 
skem in londonskem sklepu 8 ok
tobra, ki grobo krši Mirovno po
godbo z Italijo, so nedvomno po
kazale protiimperialistično in 
prav posebno pa protiameriško 
in protlangleško razpoloženje, 
množic, o katerem si beograjski 
vlastodržci niso želeli da bi pri
šlo do izraza in katerega niso 
predvidevali, ko so organizirali 
demonstracije. To dokazuje upo
raba gasilskih brizgali« proti de
monstrantom. To razpoloženje je 
prisililo voditelje, da so naslovili 
proti zahodnim silam «grožnje», 
ki imajo očitno demagoški zna
čaj in so spadale v njihovo splo
šno predvolilno demagogijo.

Dejansko pa beograjski vla
stodržci so vedno zvesti hlapci 
Washingtona in Londona, ki bo
do konec koncev izvršili vsakr
šno odredbo svojih gospodarjev, 
kar potrjuje vsa njihova doseda
nja politika.

Politika Titove vlade je vedno 
predstavljala pomoč ameriškim 
in angleškim imperialistom v 
onemogočanju pravilne rešitve 
tržaškega vprašanja po določilih 
Mirovne pogodbe z Italijo in v 
spreminjanju Trsta v njihovo voj
no in pomorsko oporišče. Ali je 
morda kdaj beograjska vlada, ki 
je ena izmed podpisnic Mirovne 
pogodbe z Italijo, protestirala, 
ker Anglo-amerikanci spremi
njajo Trst v svoje vojno opori
šče, kar krši Mirovno pogodbo in 
ogroža mir ter varnost v tem de
lu Evrope? Se več, ona ne samo, 
da ni nikoli protestirala proti 
temu, marveč aktivno sodeluje 
v ostvaritvi «sistema vojaške ob
kolitve» ZSSR, v katerega spa
da preko Balkanskega pakta tudi 
Trst kot vojno oporišče Severno
atlantske zveze.

Tisk kapitalističnih dežel piše, 
da so beograjski voditelji vedeli 
za sklep od 8. oktobra in da so se 
z njim strinjali, List «Obsever»

Beda rudarjev
Zaradi tega, ker premog ne 

gre v denar, so sredi leta od
pustili stotine rudarjev v Se- 
novu, Zabukovici, St. Janžu 
Kanižarici, Zagorju, Velenju., 
Trbovlju in drugih premogov
nikih. Rudarjem, ki so ostali 
na delu, pa so zmanjšali pla
če, ponekod celo za polovico. 
Na temelju trgovinskega spo
razuma z Zahodno Nemčijo, 
ki je bil podpisan 10. septem
bra, se je jugoslovanska vlada 
obvezala, da bo kupila v Za
hodni Nemčiji premoga za 
skoraj 4 milijone dolarjev. Re
žimskim gospodarstvenikom ni 
važna zaposlenost naših rudar
jev, marveč jim je prva skrb 
zagotoviti tržišče zahodno- 
nemškim premogovnim mogot
cem tudi v Jugoslaviji.

pravi, da je bil že za časa Eiy 
novega obiska v Jugoslaviji dosi 
žen sporazum med njim in Titul 
o razdelitvi STO.

Minister zunanjih zadev Z0\ 
Dulles je nedavno izjavil na f 
ki tiskovni konferenci, da i y 
sklep o Trstu «logično» prišel (Lg, 
številnih diskusijah, ki so se

tv£zadnjem času vodile v Washinl^ 
tonu med predstavniki Jugosl(LrjI 
vije, ZDA, Velike Britanije Cj^j 
Francije. Predmet teh disku^ice 
— kot je izjavil Dulles — je f) 
ostvaritev «čvrste strateške /rl,lRik 
te v južni Evropi» proti SovjC;^ 
ski zvezi, v katero je ukUuč<^jas 
Trst kot strateško oporišče. Ly[e 

Iz tega je razvidno, da je ^ko 
tova vlada vedela za zakulisCov 
zarotniške priprave za osii>ariii!prjj 
«strateške fronte v južni Evropic. 
ki vključuje Trst kot vojno ot1 q 
rišče, ter je sodelovala v tej 
roti. Kakšen pomen ima t°r1ljki

diteljev in njihovo «ogorčenj>\je^( 
ker «velesile» kršijo po sy4var 
mili volji mirovne pogodbe C j -, 
sprejemajo «enostranske» sRl^ ^ 
pe? Kakšen pomen naj torej i'%^. 
trkanje po prsih dedinjske uldii^je] 
češ da stoji baje na braniku ^ven 
cionalnih interesov naših ndi"odi,L0- 
in miru? Ali ni morda popoln p 
ma nasprotno nacionalnim i»**,.'Jstai
resom narodov Jugoslavije in
teresom miru vključevanje nA. ,
dežele v to strateško fronto jui®
Evrope, ki je naperjena pi'0 y j
taboru miru, demokracije in s<-_,j-pri

V P:
ir-'

cializma in ki je bila ostvarje 
s sklenitvijo balkanskega Pak|1Vm 
Ali nima morda ta balkanski tdC _ 
— ki je bil nedavno izpopolni1'
«s stalnim sekretariatom», kat^e 
ima glavno nalogo, da koordinV'm 
vojne priprave članic balkanski 
ga bloka — očitno napadalni z^E 
čaj, kar pa vodi k zaostritvi /nffli 
narodne napetosti in ogroža 
ter varnost v tem delu Europi 
All niso morda prav napadali 
cilji in načrti ZDA v zvezi 
«strateško fronto v južni E»r0i,ll 
bili podlaga, na kateri je bil sptl| 
jet tudi sklep 8. oktobra?

Ameriškim voditeljem se»el|l| 
koristi, da njihovi «podreje»1! 

Beogradu izkoriščajo Trst ‘ev
svoje notranjepolitične cilje, 
radni krogi Washingtona, kot 
olja agencija «France Press», n‘sll 
nameravali sklicati konferencl§ 
petih o vprašanju Trsta, doki®.! 
se ne vršijo volitve v Jugoslavia E 
Tudi ta «pomoč» Washingtona >1 
tovi vladi na volitvah dokazni l 
da se vprašanje Trsta «rešuje» 1 
interesu napadalnih načrtov H 
vernodtlantskega bloka, katr? 
beograjska vlada ne le da P° D 
zna, marveč v katerih že aktiv11' 
sodeluje, kar pomeni, da m°r] 
izvrševati sklepe, ki bodo sp^ba 
jeti, kot je logično, o internar 
napadalnih načrtov ZDA. Age<l \ 
cija «France Press» je nedav^sgj 
javila, da se na Zahodu Tit^Lg,
«stališče» smatra kot cenen 1,1 per
never za notranjo potrebo.

H 2Vse javne in tajne intrige, i^a] 
so preko protislovij krajevni 
značaja med Titom in Bello P^ 
drejene napadalnim načrt0. 
ZDA, danes vedno bolj razkf'11 ^ 
kujejo beograjske voditelje * L J 
sovražnike miru in varnosti, M ' 
sovražnike življenjskih intere^. a 
naših narodov in še jasneje % 1,6 
kazujejo, da samo resnična n C 
litika miru, ki jo vodita ZSSR bstv 

odgovarja 111 Jbili 
narodov ših

ves tabor miru, 
osnovnim interesom 
goslavije. *t v

T. KNEŽEVIN j toč
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SAMOPOSTREŽBA

SODBA
ne smeš nikoli soditi«Človeka

po njegovi obleki!»
«Točna1 Bolj gotova je soditi 

po obleki njegove žene!»
* * *

«Se deset minut, 
pa res dovolj!»

potem bo

GLAVNI VZROK 
«Kaj pravite, gospod profesor, 

kaj je glavni vzrok nesrečnih za
konov?»

«Poroka»
* * *

KAZEN
Ne smem posnemati 

gospe učiteljice.
Ne smem posnemati 

gospe učiteljice.
Ne smem...

oblek

oblek

SKOPUH
Neki zelo znani igralec je 

arktvUrv Iz i kp ìp- n i k a kor ninapako, ki se je nikakor ni Fdtarr 
vel otresti: bil ie namreč Dosev,. y

P
Ijui

gel otresti: bil je namreč posed,. 
varčen. Vsako trošenje dena1^ p
ki ni ib ilo prav neogibno ^J 
trebno, je sovražil in se mu jy
ogibal.

Nekega dne se je vozil l'.'toko ga ie cipazil neki njegov >lets 
čudovalec, kj se je nemalo z$j,Dre
dii: «Kako? Vi, tako slaven natise 
pa v tretjem razredu! Zakaj Puj has

Slivni i ar a 1 pc c p mn ip nfl^ fnčSlavni igralec se m.u je pr11 
žal in mu zašepetal v uho: 

«Ker ni četrtega razreda.»

DOBRA SOLA 
«Edvard, upam, da nisi tac 

položil kozarca na mizo, n« ™
B

* * *
bi kaj pod njega podstavil!’11

...J
Jaj naprej igrati?» n1^

* * * ]{*
NESREČA J o»,

Starejša gospa sreča na !o 
dečka, ki neutolažljivo joka- .*> ta 
da otrok, «ga skuša potolažiti A|i ko 1 
spa, «saj su že velik fantin. (e- c. 
te ni sram tako jokati tu

v' Wsti? Ali si ne moreš na 
drugi način pomagati?»

klel, sem še vedno prema.ijhef

ISKRENOST
Učitelj vpraša: .viti
«Pet dečkov stoji pred vjr Oj 

polnim rdečih jabolk. Dveili-L# 
njih so starši prepovedali 1 f 

"".oliko dečko*surovo sadje. Koliko 
jedlo jabolka?»
«Pet, gospod učitelj».
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-ZAKLJUČNA MANIFESTACIJA "MESECA PRIJATELJSTVA S SOVJETSKO ZVEZO-
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Občni zbor Združenja Trst-ZSSR - Delegacije iz mestnih okrajev, 
vasi in tovarn - Pisma naših vasi raznim delovnim kolektivom ZSSR

•d 
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' V nedeljo je bila v Kinu ob 
Vorju svečana zaključna ma- 

; aifestacija «Meseca prijatelj
stva s Sovjetsko zvezo». Na 
prireditvi so govorili predstav
niki Združenja Trst - ZSSR, in 

,sjsicer predsednik Združenja 
''prof E. Weiss, M. Doplicher in 
LRiko Malalan. V svojih govo
rih so podčrtali važnost, ki jo 
č zlasti v današnjih prilikah ima 
»Mesec prijateljstva s Sovjet
sko zvezo». Riko Malalan je 

5 govoril tudi o svojih vtisih ob 
'priliki obiska v Sovjetski zve-
fi.

Dvorana Kina ob morju je 
'pila pretesna tudi ob tej pri
liki. Poleg številnega občinstva 
po prišle na prireditev tudi 
^delegacije iz vseh večjih to
varn. s podeželja, predstav
ništva demokratičnih političnih 
"Jn kulturnih organizacij in sin
dikatov. S posebnim navduše
njem so bile pozdravljene slo
venske okoličanske narodne 
Jloše.

Po govorih oficielnih pred 
Jtavnikov Združenja Trst - 
gjžSSR je sledil kulturni del pri
reditve. Tov. Justo Košuta je 
'Recitiral nekaj pesmi, barito
nist Boccoli je ob klavirski 
^spremljavi prof Botteghellije- 
JVe odpel nekaj ruskih arij. Na
stopila sta tudi pevski oktet 
|Js Proseka-Kontovela in pa god
il

SZ» svoje iskrene pozdrave.
Z navdušenjem spremljamo 

Vaše prizadevanje za vsestranski 
napredek na ekonomskem, kul
turnem kot na vseh ostalih pod
ročjih, kakor tudi za mir v svetu.

V teh dneh, ko je borba za u- 
resničenje Svobodnega tržaškega 
ozemlja postala trša, smo izre
dno hvaležni Sovjetski zvezi in 
njenim narodom za veliko pomoč, 
ki nam jo nudijo za uresničenje 
mirovne pogodbe z Italijo.

Pošiljamo Vam najtoplejša vo
ščila za čim večje uspehe pri 
Vašem delu! živelo bratstvo trža
škega prebiv.alstva z narodi Sov
jetske zveze! — Živel mir!

60 Trebecev je podpisalo sle
deče pozdravno pismo:

Tovariš
Nikolaj Gavrilovič Gavrilov 

Kolhoz «Pat Iljiča»
Stavropolski kraj - ZSSR 
Mi, prebivalci Trebč pri Trstu 

z radostjo v srcu spremljamo pri
zadevanje sovjetskih ljudi za vse
stranski napredek in blaginjo, 
kakor tudi za mir v svetu. Zave
damo se, da uspehi Sovjetske zve
ze so obenem uspehi vsega na
vadnega sveta in tudi nas, pre
bivalcev Svobodnega tržaškega 
ozemlja,■ ki se še vedno trudimo 
za uresničenje te naše male drža
vice in za kar si močno prizade
va pri Varnostnem svetu OZN 
prav Vaš in naš tovariš Višinski.

Danes smo priredili v naši vasi 
kulturno prireditev v znamenju 
«Meseca prijateljstva s SZ» s pre
davanjem o Sovjetski zvezi. Skle
nili smo, da Vam od tu pošljemo 
tudi pozdrave.

Prosimo Vas, spoštovani Niko
laj Gavrilovič, pozdravite tudi 
vse Vaše sodelavce v kolhozu, 
kakor tudi Vašo družino ter spo

ročite jim naše želje za čim ve
čji uspeh Vašega kolhoza, kakor 
tudi vse Sovjetske zveze. Povejte 
jim tudi, da je naša največja že
lja, kakor tudi večine prebival
stva vsega Tržaškega ozemlja, da 
bi bili čim preje združeni v ve
likem taboru socializma in demo
kracije!

Blago iz plastičnega 
materiala močnejše od jekla

Neka ameriška revija poroča 
o novem blagu iz plastičnega 
materiala, ki je močnejše od 
jekla.

Novi material, ki ga izdelu
jejo iz vseh vrst obstoječih 
tekstilij in poliestra plastične 
mase, je primeren za izdela
vo avtomobilskih karoserij, 
brezšumnih zobnikov, vodo
vodnih cevi, ogrodja za čolne 
in raznih drugih predmetov.

Tekstilije, ki dajo novemu 
materialu največjo trdnost, so 
tkanine iz steklene preje, sin
tetičnega celuloznega vlakna 
«fortisan», rajonsko platno 
«cori» za vloge avtomobilskih 
plaščev, najlon ter steralon, to 
je blago, ki je bilo prvotno 
zamišljeno za izdelovanje ple
nic. Material, izdelan iz več 
plasti fortisana in poliestra 
plastične mase, je še enkrat 
tako trden kot gradbeno jeklo.

Predsedstvo zaključne manifestacije «Meseca prijateljstva s Sovjetsko zvezo». Govori pred
sednik Združenja Trst-ZSSR prof. Weiss.

Petdeset let obstoja
tržaških Delavskih zadrug
Delavske zadruge slavijo v profesionistov in 11 žena. Ze

teh dneh svoj zlati jubilej. I. 
oktobra tesa leta je poteklo 
petdeset let od dneva, ko so 
bile vpisane v register tržaških 
konzorcijev, 3. decembra pa 50 
let od dneva, ko je bila otvo- 
rjena prva poslovalnica pri Sv. 
Jakobu.

Lep in zgodovinsko važen je 
ta jubilej Delavskih zadrug. 
Tem lepši, če vzamemo v po
štev dejstvo, da so kot marsi
katera druga ustanova tudi De
lavske zadruge nastale takore- 
koč iz nič.

Ustanovnega občnega zbora, 
na katerem je bil sprejet tu
di zadružni statut, se je ude
ležilo skupno 126 ljudi. Prvotni 
delež članov je znašal 10 kron. 
31. decembra 1903 so imele Za
druge 360 udov, od teh je bilo 
332 delavcev, 10 uradnikov, 7

DOKAZI NERAZDRUZLJIVE POVEZAVE MILJSKE OBČINE S TRSTOM

V tržaški veleindustriji
zaposlenih 1100 Miljčanov

Milje so dejansko neločljivo predmestje Trsta - Ločitev miljskih hribov od mesta 
bi pomenila pogubo za številne kmete, ki se bavijo z vrtnarstvom - Primer Flavij

Iz zaključne manifestacije «Meseca prijateljstva s Sovjetsko zvezo»: Slovenke in Slovenci v
narodnih nošah.

'% Rinaldi. Vsi so želi odobra
vanja za njih izvajanje.
'1 V imenu KP STO je prine
sel pozdrave org. sekretar tov. 
«^estradi, v imenu tržaške fe- 

1 deracije PSI pa tov. Gino Gori. 
/t| Z manifestacije je bila odpo
slana pozdravna brzojavka So
vjetskemu združenju za kul
turne stike s tujino «VOKSu». 
fl' Na nedeljski prireditvi je bil 
«•izvoljen tudi nov glavni odbor 
»•Združenja Trst - ZSSR. Ob 
zaključku pa so predvajali so
vjetski barvani film «Ural».
I Ob priiiki «Meseca prijatelj
stva s Sovjetsko zvezo» so

bile številne prireditve po na-
II ših kulturnih krožkih in dru
štvih. O njih smo večinoma po- 
j focali že v prejšnjih številkah.

^2 mnogih prireditev so udele
ženci poslali pisma raznim de
lovnim kolektivom v Sovjetski 

^Zvezi. Na tem mestu objavlja- 
ttio nekatera izmed omenjenih 

I Pisem.
P temo, ki so ga poslali iz Bo- 

•junca in ki ga je podpisalo 98 
. 'arnikajšnjIh vaščanov se glasi:
>• Vsem zaposlenim 
g- pri zavodu «Vladimira Iljiča 

Moška
Mi, prebivalci Boljunca pri 

j Trstu z radostjo v srcu spremlja- 
r"to napore in prizadevanja sov- 
fietskih ljudi za vsestranski na- 
i dedek in blaginjo, kakor tudi 
'jcsega naprednega sveta in tudi 
i >ias, prebivalcev Svobodnega tr

žaškega ozemlja, ki se še vedno 
trudimo za uresničenje te naše 
'hale države in za kar si prav te 
Ini pri Varnostnem svetu Orga
nizacije združenih narodov močno 
»rizadeva Vaš in naš tovariš Vi- 
tinski.

Zavedajte se, tovariši, da so oči 
bsega sveta uprte u V as ter da 
°si tlačeni in zasužnjeni narodi 
itavi jo velike nade prav v Sov
jetsko zvezo, ki jo smatramo za 
tVoj0 zaščitnico in odrešiteljico 
izpod imperialističnega jarma. Ko 
bijemo svojo borbo za uresniče
nje Svobodnega tržaškega ozem
lja, za lepšo bodočnost, so vse- 
ej naše misli tudi pri Vas, naših 

.fragili tovariših! Skupno smo se 
«borili v osvobodilni vojni proti 
p^acifašizmu in zmagali, in zrna

ta U bomo tudi v bodoče nad 
kupnim sovražnikom!

Ba-kovljani pa so poslali slede 
pismo:

l Ribolovecke brigadi 
Artel «Krašnji truženik»

I Ust-Boljšerecki rajon 
ZSSR
Dragi tovariši!

„ Prebivalci iz Barkovelj, zbrani 
na kulturni prireditvi v počasti 

«Meseca prijateljstva s SZ» in 
Proslave Oktobrske revolucije, 
lam pošiljamo najtoplejše poz

nane.
, V teh dneh, ko bijemo težko 
?orbo za rešitev vprašanja Svo
bodnega tržaškega ozemlja, nam 
je prizadevanje Sovjetske zveze, 

1 vztraja pri uveljavitvi miro- 
J, he pogodbe v veliko pomoč. Za- 
‘ 0 pozdravljamo njen velik trud 
, rešitev tržaškega vprašanja v 
, tori st prebivalstva.

■ Dbenem pozdravljamo trud sov- 
iptskih narodov za še nadaljnje 
ilvljenjsko izboljšanje.
. 'Z Vašega dela črpamo pogum 
U nadaljevanje naših trdih bitk 
a srečno bodočnost!
Pismo članov iin prijateljev PD 

v- Smuč» 'se glasi: 
fulkovski observatorij — 
'-eningrad 
■pragi tovariši!

- "lani in prijatelji prosvetnega 
b<<v- Smuc» iz Trsta Vam 
-kujamo s kulturne prireditve 

°kviru «Meseca prijateljstva s

France Prešeren

UKAZI
Ob 153. obletnici rojstva največjega sloven

skega pesnika Franceta Prešerna objavljamo nje
govo pesem «Ukazi»

Da ne smem, si ukazala, 
belili rok se dotaknit'; 

zvedla, deklica si zala!
kako znam pokoren bit'.

Da ne smem. si ukazala, 
od ljubezni govorit'; 

zvedla, deklica si zala!
kako znam pokoren bit'.

Moram da, si ukazala, 
hojo k tebi opustit'; 

zvedla, deklica si zala!
kako znam pokoren bit'.

Moram da, si ukazala,
tebe se povsod ognit'; 

zvedla, deklica si zala!
kako znam pokoren bit'.

Zraven si mi ukazala,
da te moram pozabit'; 

bogal, deklica bi zala!
ak bi moglo se zgodit'.

Al srce mi drugo vslvari, 
ul počakaj, da to bit' 

v prsih neha, — Bog te obvari! 
pred ni moč te pozabit'. —

Naše podeželje je tesno in ne- 
razdruiljivo povezano s Trstom. O 
tem priča življenje podeželskega 
prebivalstva, ki je odvisno od na
šega mesta, kjer dela, kamor pro
daja svoje p; idelke in od koder 
dobiva vire za svoje vzdrževanje. 
Naše podeželje ni sestavljeno iz 
velikih vaških središč, z indu
strijo, ki bi bila samostojna, s 
trgovino, ki bi lahko oskrbovala 
prebivalstvo, s prometom, ki ne 
bi bil odvisen od mesta. Kar je 
pa prav posebno važno, naši kme
tje nimajo takih posestev, iz ka
terih bi lahko popolnoma črpali 
sredstva za svoje življenje in s 
katerimi ne bi občutili nobene 
posledice od ločitve vasi od me
sta. Naši kmetje so po svoji o- 
gromni večini le po imenu taki, 
v resnici pa ni kmečke družine, 
ki ne bi imela enega ali več čla
nov zaposlenih v mestu.

Kar zadeva zgornjo okolico, se 
tiče tudi Brega, Milj in miljskih 
hribov. Tokrat se hočemo zausta
viti na primeru Milj in miljskih 
hribov. Dokazali bomo v tem 

j članku, da bi bil vsak poskus za 
ločitev miljske občine od Trsta 
skrajno nevaren za njeno prebi
valstvo, predvsem pa pogubono- 
sen.

Miljska občina šteje 12.494 pre
bivalcev, oz. 3800 družin. Milje so 
starinsko mestece, ki je bilo že 
od starih časov znano. Toda Milje 
so se predvsem razvile v trenut
ku, ko se je začela razvijati in
dustrija, ko so v Trstu začele 
vstajati tovarne in ladjedelnice. 
Od takrat dalje so Milje, in z 
njimi tudi obrobne vasi, nekak 
privesek Trsta, nekako indu
strijsko predmestje Trsta. Milje 
in miljski hribi se torej predvsem 
preživljajo z zaposlitvijo svojih 
prebivalcev v industrijskih pod
jetjih. Vse druge gospodarske pa
noge: trgovina, obrtništvo in ce
lo kmetijstvo danes živijo kot od
raz industrijskega delovanja. V 
to smer so se Milje napotile pred
vsem po izgradnji ladjedelnice 
Sv. Roka leta 1858. Miljski delo
vni ljudje so se tako specializi
rali v ladjedelništvu, da so usa 
ladjedelniška podjetja, ki so se 
zgradila po 1858 v Trstu in Trži
ču uporabljala Miljčane kot spe
cializirano delovno silo. Za Milje 
in njegove vasi je značilno, da 
imajo rodove in rodove speciali
ziranih delavcev, ki predstavljajo 
njih diko in še danes predstav
ljajo zelo cenjeno in čislano de
lovno silo ne samo v Trstu in 
Tržiču■ marveč v vsej Evropi.

Zaradi postopnega razpada la
djedelnice Sv. Roka, ki bi lahko 
zaposlila mnogo več delavcev in 
se celo razširila, če se ne bi vo
dila sedanja politika preziranja

vezi Trsta z njegovim naravnim ^ služi tudi za ostale vasi miljskih 
zaledjem, je miljsko življenje \ hribov, ki svoje poljske pridelke 
postalo popolnoma odvisno od prodajajo direktno v Trst, ker se 
Trsta. Ne samo to. Celo podjetja, jim to splača zaradi razvitih pro
ti so še vedno v Miljah kot Sv. 
Rok, čistilnica in ladjedelnica 
Felszegi, predstavljajo delovanje, 
ki je odvisno od delovanja trža
ške industrije.

Miljska občina šteje okrog 50V0 
delovnih ljudi, ki so tako-le raz
deljeni: v ladjedelnici Sv. Marka 
je zaposleno 915 delavcev in 51 
uradnikov iz miljske občine, v 
Tovarni strojev 90 delavcev in 3 
uradniki, v Arzenalu 80 delavcev, 
v ILVI 12 delavcev in 2 uradnika 
v ladjedelnici Sv. Roka 623 de
lavcev in 52 uradnikov, v ladje
delnici Felszegy igg delavcev in 
11 uradnikov, v čistilnici Aquila 
136 delavcev in 20 uradnikov.

Skupno torej je zaposlenih 1153 
delovnih ljudi v tržaški veleindu
striji in 1041 v industriji miljske 
občine. Ostalih 2800 delovnih lju
di je zaposlenih v tržaški mali 
in srednji industriji, v komple
mentarnih industrijah ladjedelni
štva, v stavbeništvu, v obrtni
štvu, v trgovini, v luki, v kono- 
pljarni, v tobačni tovarni, v raz
nih javnih in privatnih uradih, 
kot profesionisti itd.

Kar se tiče trgovine, se miljsko 
prebivalstvo raje poslužuje trža
ških prodajaln, ker mu je to u- 
godnejše. Miljske prodajalne pa 
se fornirà jo le v tržaških skla
diščih.

Tudi kmetijstvo se je speciali
ziralo in je postalo bolj vrtnar
stvo. Imamo tako primer Flavij, 
lei se predvsem posvečajo vrtnar
stvu in prodajajo v Trst, ker ne 
bi mogle Milje pokupiti vseh 
pridelkov. Zato pa bi vsaka lo
čitev Flavij od Trsta pomenila 
popolno propast vrtnarstva v tej 
vasici in s tem tudi propast šte
vilnih družin, ki se skoro izklju
čno s tem preživljajo. Ta primer

Barbarstvo
Neka nesrečna mati iz Ljub- 

'jane je bila prisiljena svoje
ga dve’etnega- otroka prepusti- 
,i ljubljanskemu cirkusu, ki ga 
rabi za neko «specialno točko». 
Pred kratkim je ta cirkus go
stoval v Vojvodini, med osta
lim v Curugu. Med progra 
mom je prikazoval akrobacije 
z otrokom. Neki klovn je otro
ka preobračal, ga metal kot 
žogo in podobno. Ves čas tega 
mučenja je otrok od strahu 
jokal in se ves tresel. Ogorče
no občinstvo je vstalo in prote
stiralo, nakar so otroka odne. 
sli za kuli:e in ga pretepli.

metnih sredstev in predvsem 
zaradi tega, ker v Miljah ne naj
dejo zadostnega števila kupcev.

Kot zelo značilen dokaz temu, 
kako je miljska občina povezana 
s Trstom, naj nam služi dejstvo, 
da se vsak dan pelje v Trst iz 
Milj in miljske občine skoro 
5000 ljudi.

iz vsega tega je razvidno, da 
bi bila vsaka ločitev miljske ob
čine od Trsta pogubonosna za 
njeno prebivalstvo. Morda bo 
kdo rekel, da bi tistih par tisočev 
ljudi ki delajo v Trstu lahko 
dobilo zaposlitev kje drugje. Iz
kušnje tržiških iz izolskih delav
cev nam dokazujejo, da bi bila

taka zaposlitev onemogočena in 
da miljski delovni ljudje lahko 
delajo le, če so zaposleni v Tr
stu, drugače jim ne bi preostala 
druga možnost kot emigracija ali 
pa kramp in lopata.

Milje se sploh ne morejo sma
trati kot nekaj ločenega od Tr
sta: to poleg drugega dokazuje 
tudi vzpostavitev direktne tro- 
lejbusne prometne■ zveze s Tr
stom. Kdor hoče zanikati to dej
stvo, ni politik, še najmanj pa go
spodarstvenik in razsoden člo
vek. Zato pa se miljska občina 
tako enotno upira vsaki deli
tvi. Zato pa tudi absolutna ve
čina njenega prebivalstva zahte
va ustanovitev STU, ki bi ohra
nila in celo razvila njen značaj 
pretežno industrijskega središča.

S. NOVAK

naslednjega leta sta bili otvo- 
rjeni drugi dve poslovalnici. 
Leta 1905, pa so imele Zadru
ge že 935 udov. Do leta 1909. 
so bile ustanovljene podružni
ce tudi v Miljah, Izoli, Pulju 
in v Gorici, nekaj let kasneje 
pa v Kopru in v Tržiču. Tako 
so imele Delavske zadruge ob 
izbruhu I. svetovne vojne že 
34 poslovalnic z jestvinami, 7 
mesnic, ter eno poslovalnico s 
tekstilom. Leta 1914. je bila u- 
stanovljena tudi zadružna mle
karna v Fari ob Soči, katera 
je dobavljala Trstu dnevno po 
2.500 litrov mleka.

Prva svetovna vojna je sil
no zavrla razveseljiv razvoj 
Delavskih zadrug; vpoklic pod 
orožje številnega osebja, rekvi- 
zicija prometnih sredstev, po
manjkanja živil, uničenje po
družnic v Gorici in v Blurla- 
niji: to so vzroki, ki so za več 
let ohromeli delovanje te va
žne ustanove. Leta 1919, so 
imele Zadruge 18.554 udov, 327 
nameščencev, 29 poslovalnic z 
jestvinami in 4 mesnice. Tu
di v dobi hude krize so Zadru-

vojne priiike in pa nova raz
mejitev. 27 podružnic je osta
lo na ozemlju, ki je pripadlo 
Jugoslaviji. Danes imajo De
lavske zadruge 69 na Trža
škem, 21 na Goriškem, 3 v Fur
laniji ter 14 mesnic v Trstu, 
5 podružnic pa je v coni B. 
Ob koncu preteklega leta pa 
je bilo skupno 17.570 udov in 
sicer 13.918 v Trstu in v pred
mestjih, 669 v tržaški okolici 
in Nabrežini, 1.312 v miljski 
občini, 1.671 pa na Goriškem 
in v Furlaniji. Zanimiva je po
razdelitev udov po poklicih: 
4.312 udov je delavcev, 1.872 
pomorščakov in prometnikov, 
280 kmetov, 309 učiteljev, 3.082 
uradnikov, 423 upokojencev, 
5.136 gospodinj, 468 uradnic, 
105 učiteljic, itd.

Kljub temu, da imajo De
lavske zadruge svoj demokra
tičen statut, jih danes vodi 
Nadzorni odbor, ki ga sesta
vlja pet oseb imenovanih od 
Vojaške uprave. Udje so že ne
štetokrat in na najrazličnejše 
načine izrazili željo po izvo
litvi novega upravnega odbo
ra, toda do tega še ni prišlo.

Pogled na izložbo prve podružnice Delavskih zadrug, ki je 
bila otvorjena pred 50 leti pri Sv. Jakobu na vogalu ul. Mon- 
tecchi. V izložbi j'e s predmeti v prodaji oživljena tedanja 

oblika podružnice.

ge napredovale, množile so se 
tudi njih poslovalnice. Leta 
1928. so imele že 61 prodajalnic 
z jestvinami na Tržaškem, 12 
na Goriškem, 3 v Furlaniji, 14 
v Istri in 5 v tedanji reški 
pokrajini. Poleg teh je bilo še 
22 mesnic.

Tudi zadnja vojna je silno 
zavrla delovanje ustanove. 
Ponovno so jih ohromele po-

TRGOVSKI SEKTOR 
preživlja hude čase

Naraščajoči menični protesti in uhajanje kapitala

V Trstu so vsi imeli, če dru
go ne, vsaj občutek, kako škod
ljive posledice je imela anglo- 
ameriška nota od 8. oktobra za 
mestno gospodarstvo, dočim so 
takoj in neposredno prizadeti 
občutili njene učinke na lastni 
koži. To so bili predvsem od
puščeni nameščenci okupacij
skih vojaških sil in trgovci na 
drobno, katerih prodaje so pa
dle na strahovito nizko raven. 
Prodaja predmetov široke po
trošnje, predvsem jestvin, je 
padla v drugi polovici oktobra 
na 20 odst. v primeri s prvo 
polovico meseca. Sele proti 
koncu meseca se je dvignila na 
preko 50 odst. Koncem novem
bra se je prodaja spet zvišala, 
vendar pa ni presegla 80 odst. 
v primeri z isto dobo prejšnje
ga leta. Za ostale predmete, ki 
niso življenjsko potrebni, mo
remo računati, da ie sedanja 
prodaja (pred praznikom Sv. 
Miklavža) na ravni 50 odst. v 
primeri z isto dobo prejšnjega 
leta, dočim je takoj po objavi 
note od 8. oktobra padla na iz
pod 20 odst.

leta 1951. 36 milijonov, 1952. 
39.900.000, 1952. v oktobru 42 
milijonov 900.000, 1953. v sep
tembru 45.300.000, 1953. v okto
bru 67,200.000, 1953. povprečno 
mesečno od januarja do okto
bra 51.900.000.

Iz teh statističnih podatkov 
izhaja, da se je v zadnjih le
tih ta pojav vedno slabšal, da 
je bilo to poslabšanje posebno 
občutno v prvih desetih mese
cih letošnjega leta in da je sta
nje oktobra silovito padlo. Po
tek meničnih protestov jasno 
pokazuje predvsem eno stvar: 
težave, ki jih imajo plačniki 
na obroke, da bi plačali me
nice ob zapadlosti. Kajti od 
skupnega zneska odpade 70 
odst. menic prav na tiste de
lovne ljudi, ki kupujejo na o- 
broke, ker jim njihovi revni 
prejemki ne dovoljujejo, da bi 
plačevali v gotovini. Potem pa 
niso v stanju, da bi izpolnili 
svojo obvezo za podpisano me
nico. Tako prihajajo v težave 
tudi trgovci, ki ne prejmejo 
denarja za prodano blago in s 
-■oje strani ne morejo izpol-svoje

Nič čudnega torej, da so me- ' niti svojih obveznosti. Toda 
nični protesti v mesecu okto- jasno je, da so k tako izredne- 
bru dosegli pravi rekord, naj- j mu poslabšanju v oktobru pri

spevali predvsem psihološki 
faktorji, ker odpust okrog ti-
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višji znesek vse povojne dobe: 
67 milijonov v menicah, ki ni
so bi e plačane ob zapadlosti 
in čekih, izdanih brez kritja. 
Toda, da točno spoznamo ta 
pojav, moramo upoštevati tudi 
druge podatke. Zato objavlja
mo potek meničnih protestov v 
zadnjih časih (zneski so zao-

soč names'encev vojaških sil 
in odhod družin angleških in 
ameriških oficirjev in voja
kov, nista mogla povzročiti ta
ko težkega zmanjšanja splošne 
kupne moči in s tem prodaje.

Glavna nadloga je v tem, da
kroženi): povprečno mesečno se je zaradi dvoumne poli-

Pisatelj in pesnik Pen Cilin je bil rojen 
leta 1910. Leta 1938. je odšel k partizanom, 
spoznal njihovo življenje in ga opisal ne
posredno, kot kaže novelica.

Rdeče hlače nosijo kitajske kmetice. Po
nekod so rdeče hlače in zeleni suknjiči 
njihova narodna noša.

V vasi An-ču je nastal mrzlični preplah, 
ko so začele žene zamenjavati svoje rdeče 
hlače z drugobarvnimi oblekami.

To je bilo takrat, ko se je raznesla vest, 
da pridejo v vas Japonci, ki so pred dvema 
mesecema zasedb deželo. Ljudje so se ta
krat tako ustraši’i njihovega brezsrčnega di
vjanja, da so nekateri celo bežali pred njimi. 
Zdaj, ko so se ljudje spet vračali na svoje 
domove in popravljali škodo, ki jim jo je 
povzročila soldateska, se je znova razneslo, 
da. bodo Japonci prišli v vse kraje okoli že
lezniške proge, češ da bodo vzdrževali tod 
red in varnost. Prišli so že v sosednjo vas, 
kjer so, kot se je govorilo, izvršili nezasliša. 
no dejanje nad osemletno deklico. Novica, da 
so tu, se je raznesla po vasi popoldne tistega 
dne, ko je prišlo na občino anonimno pismo, 
ki ga je pisal najbrž kakšen kitajski konfi- 
dent. V njem je stalo, naj prebivalstvo brez 
razburjenja in izgredov sprejme «cesarsko 
vojsko», ki bo vkorakala jutri, da vzpostavi 
in ohrani red, sicer se v nasprotnem primeru 
lahko zgodi, da bodo vojaki vso vas zravnali 
z zemljo. V splošnem preplahu so se jele 
ženske brezglavo «modernizirati». Postrigle 
so si kite in preoblačile svoje rdeče hlače.

Mlada žena Kuan Siao-Suana, ki je bila 
šele tretji mesec poročena, se jim je nekako 
najtežje odpovedala. Njene rdeče hlače so

RDEČE HLAČE
----------------- -- pen Cilin-------------------

bi’e najlepše v vsej vasi. Se zmeraj so bile 
cele in čiste, prav take, kakor nove. Ne, da 
bi se ji bilo težko ločiti od poročne obleke; 
stvar je bila v tem, da jih ni imela s čim 
zamenjati, kajti pred dvema mesecema, ko 
je bežala pred Japonci, je na poti izgubila 
vse svojo in celo nekaj moževe obleke.

V stiski se je zatekla k svojim domačim, 
da bi ji našli kakšno staro obleko; ko se je 
odpravila z doma na pot, se je že mračilo. 
Vrnila se je šele pozno ponoči in seveda — 
brez obleke. Vsa obupana je sedla doma k 
mizi in se udala usodi.

Takrat se je vrnil domov z občine njen 
mož, ki ta dan sredi obilice posla ni imel 
časa misliti na ženine rdeče hlače.

Prišel je z občine; bil je otožen in nekam 
žalosten. Ko je zagledal svojo potrto ženo, 
mu je v hipu padlo nekaj v glavo. Urno se je 
Odločil za svoj sklep, slekel svoje črne hlače, 
jih vrgel ženi na kolena in velel: «Obleci to!»

Zena ga je začudeno pogledala.
Pokimal ji je in ponovil glasneje:
«Obleci, pravim!»
Zamenjala sta tudi oba suknjiča: on je 

vzel njenega zelenega, ona pa je oblekla nje
govega črnega.

Ko je videla, da se mož spet spravlja z

doma, je začela jokati. Toda on jo je le stro
go pogledal, se na vratih za hip ustavil in ji 
rekel: «Spat pojdi! Jutri zarana se vrnem.»

Naslednji dan je bila «cesarska vojska» že 
navsezgodaj v vasi. Prišlo je enajst mož, ki 
pa so imeli le de et konj, kajti konfident, 
Kitajec, ki je bil z njimi, je prišel peš. Ta
koj so začeli izrševati svoje naloge, se pra
vi, «vzpostavljati red», in konfident jih je 
peljal na občino, kjer je ukazal županu, naj 
jim postreže s čajem.

«Cesarska vojska vam ne bo ničesar vzela 
po sili. Cali ji boste samo nekaj hrane.»

«Dobro.»
«Cesarska vojska vam ne bo ničesar ukra

dla. Predno pa vam bo obrazložila pomen 
svojega prihoda, morate prinesti nekaj zelja.»

«Dobro.»
«In nekaj repe.»
«Prav.»
«In sto svežih jajc.»
Zupanu se je zmračilo čelo, pomislil je in 

tudi na to vprašanje odgovoril suho, s pol. 
glasnim: «Prav.»

Medtem ko so konji teptali gredo pred ob
činsko hišo, so Japonci z vso slastjo jedli, kar 
jim je v hitrici zbral in prinesel župan. Trije 
od njih pa so se nekam izgubili. Kot so poz

neje pravili ljudje, so jih videli’ na vaških 
vrtovih, kamor so šli krast sadje.

Ko so se vojaki najedli, je začel narednik 
konfident nekaj pripovedovati. Ta se je obr
nil k županu in rekel: «Cas bo, da začnemo. 
Daj znak z gongom in ukaži naj se zbere 
vsa vas.»

Iz osemdesetih hiš, kolikor je štela vas, je 
prišlo približno osemdeset ljudi. Več kot pol 
od teh je bilo otrok, ki so jih vaščani nagna
li zato, da bi se z njimi izpopolnilo število. 
Pred občinsko hišo pa je bil pripravljen kos 
zelja, koš repe in sto jajc.

Narednik je stopil na stopnice in začel go
voriti po japonsko, a konfident je prevajal 
njegove besede v kitajščino: «Cesarska voj
ska ni še nikoli doživela poraza. Nepremag
ljiva je. K vam ni prišla radi tega, da bi za. 
sužnjila in uničila vaše ljudstvo, temveč za
to, da bi ga varovala... Osma komunistična 
armada je sestavljena iz najzloglasnejših ki
tajskih banditov. Ce boste od danes zana- 
prej slišali kaj o teh banditih, morate to ta
koj sporočiti cesarski vojski.»

Nato se je začela vrsta vprašanj in odgo
vorov:

«Ali ubija cesarska vojska?»
«Ne!»
«Ali krade?»
«Ne!»
«Požiga?»
«Ne!»
«Se bojite cesarskih vojakov?»
«Ne, ne bojimo se!»
«Zakaj pa potem ostanete mirno v vasi, 

kadar pridejo banditi, in bežite, kadar se 
pojavijo naši?» (Nadaljevanje sledi)

tike okupatorjev in pohlepnih 
Zahtev po našem mestu, ki se 
z vseh strani postavljajo, oz
račje negotovosti, ki že leta 
visi nad Trstom preko mere 
zatemnilo po objavljenem skle
pu o razkosanju STO, po ža
lostnih dogodkih prvih dni no
vembra.

Tudi oni, ki imajo kakšen 
majhen prihranek, ga skušajo 
dobro čuvati in trositi manj, 
kot jim je mogoče: nič se ne 
ve!, pravijo. Bogataši so pa 
prenesli dober del svojih bo
gastev v italijanska mesta, ki 
se jim zdijo bolj varna; in to 
ne samo denar, temveč tudi 
dragocene predmete in celo 
pohištvo, preproge in druge 
podobne stvari.

Nihče nima namena vlagati 
denarja v Trstu. Skupina ve
likih italijanskih podjetij je 
svojčas sklenila, da bo zgradi
la svoje tovarne v žaveljski 
industrijski coni, toda premi
slili so se. Težko je doseči kre
dite. Ce si hočejo naši trgovci 
nabaviti potrebno blago, ga 
morajo plačati ob prejemu ali 
celo vnaprej.

Tud’ obrtništvo in mala in
dustrija se nahajata v velikih 
težkočah. Njihova dejavnost 
je padla na 50 odst. izpod nor
malnega dela v tej sezoni.

Združenja vseh teh gospo
darskih kategorij že nekaj časa 
razpravljajo o tem poslabša
nju položaja in Trgovska zbor
nica je vskladila vse te disku
sije ter povlekla zaključke v 
spomenici, ki jo je poslala rim
ski vladi.

Glavne zahteve spomenice so 
naslednje: òdgoditev plačanja 
decembrskega obroka držav
nih in občinskih davkov in 
prispevkov za socialno zavaro
vanje ter revizija trošarine; 
olajšave pri kreditih; pospeši
tev javnih del in anticipiranje 
onih, ki so v načrtu za bodoč
nost; anticipiranje izplačila 
vojne škode gospodarstveni
kom, ki imajo do tega pravi
co; dela v pristanišču za 800 
milijonov in dopolnitev prora
čuna Javnih skladišč; pritisk 
na italijanska podjetja, ki so 
odtegnila svoje načrte za ža- 
veljsko industrijsko cono, da 
jih uresničijo; državna naroči
la krajevnim industrijam; u- 
krepi za manjše ladjedelnice; 
vzpostavitev plovbenih prog, 
d so že imele izhodišče v na
šem pristanišču, med temi pro
se Trst-New York s Saturnio 
in Vulcanio; obsežna podpora 
tržaškemu ve’esejmu; večja de
la na železnicah, med njimi ob
novitev glavne tržaške jpostaje.

Množina teh zahtev, ki imajo 
takojšnji znašaj, potrjuje res
nost položaja ne samo trža
ških delavcev, uradnikov in 
na splošno vseh, ki žive od 
stalnih dohodkov, temveč tudi 
gospodarskih kategorij, od tr
govcev in obrtnikov, do malih 
in srednjih industrijcev in 
vseh ostalih.

Na žalost ni Trgovska zbor
nica pri sestavljanju spomeni-

FERDI ZIDAR
(nadaljevanje na 4. strani)

PADR1CE
V vsej povojni dobi se je 

tržaška občina le redko kdaj 
spomnila na našo vas. V ko
likor nam je znano, je v 
zadnjem času SELAD spre
jela na delo več delavcev. 
Ti opravljajo v okviru trža
ške občine razna javna dela 

mestu in v neposredni oko
lici. Z ozirom na to in na 
velike potrebe naše vasi, bi 
hoteli seznaniti občinsko u- 
pravo le na najnujnejša 
vprašanja, ki se nas nepo
sredno tičejo. Potrebno je 
čimprej urediti kanalizacijo 
po vasi, kajti dežni nalivi 
nam povzročajo škodo in 
preglavice. Ob teh prilikah 
so posebno prizadeti nekate
ri vaščani, ki jim priteka vo
da na dvorišča in celo v hi
še. Tudi nekatere občinske 
in poljske poti so v obupnem 
stanju. Nekatere so celo ne
uporabne. Omenjene poti že 
mnogo let sploh niso bile po
pravljene in so jih med tem 
pokvarili povodnji in anglo- 
umeriškr tanki. Skoro nepre
hodna je pot čez «Razklani 
hrib», ki jo dnevno uporab
ljajo vaščani, ki potujejo v 
mesto. Prav tako so skrajno- 
potrebne popravila poti pri 
«Starem bregu» in pri gozdu 
«Salcer». Upravičeno priča
kujemo, da bo občina pod- 
vzela ukrepe v tem oziru ter 
opravila to svojo dolžnost.

Vaščan

Sv. KK1Z
V naši vasi je več proble

mov, ki čakajo nujne rešitve 
in močno zanimajo vse pre
bivalstvo. Eden izmed teh je 
izredno velika brezposelnost 
med našim delavstvom. Mno
go je že bilo za to posredo
vanj, tudi na občini, a do se 
daj brez rešitve; zadeva je 
ostala pri starem. Ni nobenih 
vidikov za izboljšanje in ža
lostno je opazovati, kako 
brezposelni, med njimi tudi 
družinski očetje, postopajo 
ter stikajo za priložnostnim 
zaslužkom, a njihove družine 
živijo v skrajnem pomanjka
nju.

Zadeva, ki tudi zanima vse 
kriško prebivalstvo, so neu
rejene poti, ki vodijo skozi 
vas in so bile pred tedni le 
delno popravljene. Povsod v 
okolici po drugih, tudi naj
manjših vasicah, so vsaj 
glavne ceste, kjer vozijo av
tomobili, asfaltirane, le pri 
nas v Križu smo deležni po 
poteh ob lepem vremenu o- 
bilnega prahu, ob slabem 
vremenu pa blata, da ga ko
maj gaziš. Skrajni čas je že. 
da se tudi v tem pogledu ob
čina zgane ter končno uredi 
naše poti!

Občina je dolžna tudi ure
diti novo športno igrišče, ki 
e le napol izgotovljeno. Da 

bo to igrišče čimprej na u- 
porabo mladini, je dalo naše 
prosvetno društvo «Vesna» 
del terena celo brezplačno 
občini na razpolago. Podžu
pan Visintin je ponovno ob
ljubil. da bo delo «čimpreje», 
dokončano, toda ta «čimpre
je» traja že leta! Dokaz pač, 
da je vzgoja mladine, poseb
no slovenske, za demokristja
ne le deveta briga! Dovolju
jemo si ponovno vprašati go
spoda podžupana in druge 
odgovorne, ali sploh mislijo 
odrediti dokončanje dela?

Vaščan



STRAN 4 DBI/O ». DECEMBRA 1958

mm.
ALI NAS NISO VSI ZAPU- 

. STILI? — «Primorski» od sre
de se razburja, ker je prejš
nji teden tov. Vidali prisostvo
val v Saležu plenumu komuni
stov zgoniške občine. Od petka 
do srede so imeli dovolj časa, 
da bi kaj o tem dogodku napi
sali, čakati pa so morali ve
rjetno navodil od «zgoraj», da 
bi si izmislili kako... sebi po
dobno resnico. Tako so odkrili 
nekako «nečisto vest» tov. Vi- 
dalija, ki da se je «obdal s te
lesno stražo baje kakih 200 
svojih škvadristov iz Križa in 
Milj, pa celo baje iz fašistič
nega gnezda Cavane». Ko ne bi 
vedeli, da je «Primorski» naslo
vljen le revežem, ki ga morajo 
preko meje prebirati v pomanj
kanju drugega papirja, v Slove
niji, bi se nam zdela taka laž 
gorostasna. Ker pa razumemo 
vlogo «Primorskega», mu tudi 
tokrat kot nevednemu pobalinu 
prizanesemo in ga le priporo
čamo kot odlično zdravilo za 
glavobol, melanhonijo in hipo- 
kondrijo. Na vsak način je 
prišlo tudi tokrat do zanimive
ga priznanja. «Primorski» je, 
da bi skušal dokazati «nečisto 
vest» tov. iVdalija, napisal 
bajko o «200 škvadristih». To
rej nas ni prav tako malo, kot 
je pred tedni pisal. Ce lahko 
v malem času spravimo sku
paj «200 škvadristov», pomeni, 
da nas je mnogo, mnogo več 
kot titovcev, ki morajo za svoja 
nočna «junaštva», za izvajanje 
terorja nad ljudmi, za pisanje 
svojih parol itd. klicati ljudi iz 
Jugoslavije, kot je dokazal ne
davni proces tolovajev iz cone 
B. Na vsak način pa bi morali 
«nečisto vest» imeti tisti, ki so 
napadli slepega tov. Krečiča, 
invalida NOB iz Saleža, hiše 
tovarišev Pirca, Lavrihe, Čoka 
in Viole, tisti, ki pošiljajo par
tizanom, invalidom in antifa
šistom ogabna grozilna pisma, 
tisti, ki nimajo poguma priti 
pred ljudstvo in jasno pove
dati, da so za priključitev Tr
sta Italiji.

GLIHA VKUP STRIHA — 
«Primorski» od četrtka piše: 
«Oproščen Rus-žrtev kominfor- 
mističnih pretepačev». Gre za 
ruskega begunca, ki je bil are
tiran vsled napada na sedež 
KP pri Sv. Ani in ki ga je 
okupacijsko sodišče priznalo za 
nekrivega. Na vsak način so 
sedaj titovci začeli braniti tudi 
«uboge» ruske belogardiste in 
njih potomce. Ta «obramba» in 
to pretakanje solza zaradi «u- 
boge žrtve kominf or mističnih 
pretepačev» je zelo sumljivo. 
Ali so morda imeli tudi titovci 
svoje prste vmes pri organi
ziranju napada na sedež KP 
pri Sv. Ani? Zakaj pa se jočejo 
nad človekom, ki veje iz nje
ga — kot je sam izjavil na pro
cesu — protikomunističen srd? 
Pardon, pozabili smo, da so se
daj taki elementi postali «za
vezniki» titovcev, saj so po 
Jugoslaviji rehabilitirali celo 
tiste ljudi, ki so se v vrstah 
ustašev prostovoljno javili na 
rusko fronto.

HEROJ-ZENSKAR — Iz ti
tovskega tiska smo zvedeli, da 
je predsednik titovske srbske 
vlade Stambolič dobil red «Na
rodnega heroja». Čudno je, da 
so do sedaj počakali z njegovo 
počastitvijo. Morda pa je bilo 
to zato, ker se morali ljudje 
malce pozabiti, da je bil Stam
bolič na lanskem titovskem 
kongresu obtožen, da je neko
mu ukradel ženo. Na vsak na
čin pa je Stambolič tudi po na
šem mnenju zelo vreden tega 
odlikovanja, saj je znano, kako 
je težko in naporno voditi bor
bo proti zakonskim ženam in 
jih krasti zakonskim možem. 
Zato pa bi se moral naslov 
odlikovanja takole spremeniti: 
«Red heroja v prešuštvu 1. 
stopnje s pohvalo».

Hudičasi trgovcev
(Nadaljevanje s 3. strani)

ce upoštevala sodelovanja de
lavskega razreda, ki bi bilo v 
tem primeru dragoceno. Sedaj 
bo treba preučevati sredstva, 
da se tržaško gospodarstvo po
stavi na zdrave temelje, da se 
mu omogoči širok razmah, kaj
ti z zasilnimi ukrepi ni mogo
če dalje. Ob tej priliki se ne 
bo mogoče izogniti sodelova
nju delavcev, ki so skupno s 
tehniki glavni činitelji vsake
ga produktivnega procesa.

uživa simpatije prebivalstva
Nova avtobusna postaja TISKOVNA KONFERENCA IN Dl PENDENTISTOV

Intervencije ES 
do decembra

v korist brezposelnih - Zgleda, da bo 
sprejeto na delo 2500 brezposelnih

Delavke tržaške konopljar- 
ne so od ponedeljka v stavki; 
tovarna je morala ukiniti vsa
ko nadaljnje delovanje, ker so 
žene kompaktno stopile v stav
ko in je tako moralo ravnatelj
stvo poslati domov tudi moško 
delovno silo, ker si z njo samo 
ne more pomagati.

Tržaška konopijarna je zna
na po velikem izkoriščanju 
svojega osebja. Ze dejstvo, da 
je pred kratkim ravnateljstvo 
skrčilo delovni urnik na 24 
ur na teden, čeprav vlada pre
pričanje, da bi mogla tovarna 
delovati z normalnim urnikom, 
je zbudilo veliko nezadovolj
stvo med zaposlenimi ženami, 
od katerih so mnoge poglavarji 
družin in ne morejo nikakor 
shajati s znižano plačo. Neza
dovoljstvo je pa prišlo do vr
hunca prejšnji teden, ko je 
ravnateljstvo sklenilo znižati 
delavkam produkcijsko nagra
do in dodatek za nezdravo de
lo, do katerega imajo pravico 
zaradi mnogega prahu, ki se 
dviga v predilnici od jute. Za
to so v petek na zborovanju 
obeh sindikalni struj sklenile 
stopiti s ponedeljkom v stav
ko. V torek popoldne so se 
stavkajoče zbrale na sindikal
nem zborovanju, odkoder so v 
povorki odšle po mestnih uli
cah pred urad za delo. Pri tem 
so nosile napise, ki obsojajo 
samovoljo ravnateljstva, z i- 
meni najbolj zagrizenih članov 
vodstva.

Tudi drugi dan, v sredo, so 
delavke manifestirale po trža
ških u'icah proti nečuvenemu 
ukrepu ravnateljstva, ki jim 
hoče popolnoma onemogočiti 
življenje. Tokrat je bila posla
na na ulico policija, mogoče v 
upanju, da se bodo borbene 
žene ustrašile, toda kljub vse
mu so stavkajoče prišle do se
deža Vojaške uprave in magi
strata. kjer so hotele govoriti 
z županom. Toda kot vedno, 
ko ga iščejo delovni ljudje s 
svojimi pritožbami, je bil go
spod župan odsoten, baje bo
lan. Sprejel jih je podžupan 
Visintin. Vedno v povorki so se 
pozneje podale skozi šentja
kobski okraj pred konopljarno. 
Manifestacije delavk so bile 
resne, disciplinirane in dost- 
janstvene in so pokazale, da se 
prizadete žene ne bodo dale 
preplašiti, temveč se bodo od
ločno borile, da dosežejo kar 
jim pripade. Zato jih . je vse 
prebivalstvo spremljalo z ve
liko simpatijo in jim izražalo

svojo solidarnost. V četrtek po
poldne so sindikalne organiza
cije razpravljale o sporu v u- 
radu za delo.

paritetna komisija predstav
nikov brezposelnih in obeh 
sindikalnih organizacij je se
stavila program zahtev, ki je 
bii v tisočih izvodih razdeljen 
med vse brezposelne, ki bodo 
podprli borbo svojih predstav
nikov. V sredo zjutraj je ime
la delegacija brezposelnih v 
spremstvu predsednika ES tov. 
Radicha in tajnika Delavske 
zbornice razgovor z dr. Vitelli- 
jem, ki je sporočil, da je SK
LAD v zadnjih tednih sprejela 
na delo 570 delavcev. Računa 
se, da bo do konca decembra 
zaposlenih skupno 2.500 brez
no e'nih. Pričakuje se, da bo 
VU vsak čas podpisala ukaz za 
izplačilo izredne podpore vsem 
brezposelnim. Sindikalne or

ganizacije se še nadalje tru
dijo, da v celoti rešijo vpraša
nje brezposelne delovne sile.

V agitaciji so tudi železni
čarji in nameščenci ACEGAT, 
ki nikakor ne morejo doseči 
sporazuma z ravnateljstvom.

Miklavževanje 
r Kinu ob morju

Zveza demokratičnih žena 
organizira za vse tržaške otro
ke veselo miklavževanje ki bo 
jutri, v nedeljo 6. decembra 
ob 9.30 v KINU OB MORJU.

Na sporedu so predvajanje 
zabavnih risanih filmov, ba
leti in recitacije otrok in na 
koncu razdeljevanje sladkarij 
vsem prisotnim otrokom. Star
ši. pripeljite svoje otroke na 
urico vedre, brezskrbne za
bave.

„ST0 je nedeljivo"
je izjavil^Agneletto

Na sedežu Fionte za neodvis- je dejal predstavnik SU Z — je

Pogled na novozgrajeno avtobusno postajo na trgu Barriera, 
kjer ima svoje postajališče večina avtobusov za gornjo tr
žaško okolico in Breg ter filobusi za Milje, že prvega dne 
je šlo skozi to postajo okrog 10.000 potnikov. Tudi to je do

kaz nerazdružljivosti našega podeželja z mestom.

nost je bila v četrtek tiskovna 
konferenca, ki so jo sklicali Trža
ški Blok, Fronta za neodvisnost 
.n Slovenska demokratska zveza. 
Udv. Stocca je po uvodnih bese
dah Giampiccolija prebral izjavo, 
ki je vsebovala stališče indipen- 
dentistov do tržaškega vprašanja. 
Ta izjava nravi, da so indipen
dentisti za ustanovitev STO in 
da «odklanjajo vse predloge za 
razkosanje». Odv. Stocca je de
jal tudi, da so indipendentisti 
proti plebiscitu, češ da je «nepo
treben». Ce bi ga pa «vsilili», bi 
se moral vršiti z jamstvi in s 
previdnostjo. Glasovati bi se mo
ralo za ali proti STO. Na koncu 
je odv. Stocca dejal, da zaupa 
v mednarodno pomiritev.

Za SDZ je prebral svojo izjavo 
dr. J. Agneletto, ki je orisal po
ložaj STO, se predvsem dotaknil 
slovenskih vprašanj ter dejal, da 
je STO etnično mešano ozemlje, 
na katerem se ne more začrtati 
nobena etnična linija. «Zato je 
STO etnično nedeljivo» je ugo
tovil dr. Agneletto. Toda STO —

SEJA TRŽAŠKEGA MESTNEGA SVETA

Občinska uprava ne skrbi 
za tržaško gornjo okolico

Intervencija tov. Gombača o obračunu ACEGAT - Kaj je z vodo
vodno mrežo okrog Kolonkovca ? - Občinska komisija za preučitev 
možnosti posojil za ljudska stanovanja se že šest mesecev ne sestaja

Tržaški mestni svet se je 
prejšnji petek sestal na rednem 
zasedanju in razpravljal o šte
vilnih vprašanjih rednega u- 
pravnega značaja. Takoj v za
četku seje je tov. Rogassi po
stavil vprašanje komisije, ki 
je bila imenovana še v okto
bru preteklega leta in je ime
la nalogo preučiti možnost, da 
občina poišče primerpo posoji
lo za gradnjo ljudskih stano
vanjskih hiš in izboljšanje 
javnih uslug. Ta komisija se že 
šest mesecev ne sestaja in je, 
kot kaže, opustila svoje delo. 
Tov. Rogassi je opomnil, da je 
bilo predloženih 10.000 prošenj 
za stanovanja in je zato po
trebno, da si tudi občinski svet 
vzame stvar k srcu. Priporo
čal je. naj se komisija sesta
ne čim prej in začne z delom.

Tov. Gombač je vprašal, za
kaj ni bila še napeljana vo- 

j dovodna mreža okrog Kolon
kovca, v kraje na meji med

tržaško in dolinsko občino ter 
zakaj je bila odbita prošnja 
prebivalcev Rocola, da se od
pre vhod v otroško igrišče v 
vili Revoltella. Na prvo vpra
šanje bo prejel odgovor pri
hodnjič, za drugo mu je pa 
bilo obljubljeno, da bo vhod 
odprt čim bo igrišče dokonča
no. Tov. Bernetičeva je zahte
vala, naj se zgradi pokrito po
stajališče na končni postaji fi 
lobusa št. 11 in naj se tam 
uredi cestna razsvetljava.

Med številnimi drugimi 
vprašanji je svetovalka Gru- 
ber.-Benco postavila vprašanje 
brezposelne mladine, svetova
lec Morelli imenovanje po
sebne komisije, ki naj preuči 
sedanje težko gospodarsko sta
nje, svet. Bastiani pa je na
znanila, da je bilo derekviri- 
ranih 52 stanovanj, kjer so 
stanovale družine okupatorjev 
in jih je zasedla finančna u 
prava namesto, da bi jih pre-

Zločinsko preganjanje 
Italijanov v coni B STO

Za pomoč beguncem, proti katerim se vodi nesramna diskriminacija

Titovski fašizem je davno 
prekosil vse protiljudske reži
me, ki jih zgodovina pozna in, 
če komu to še ni bilo jasno, 
ima sedaj možnost, da se o 
tem prepriča. Dovolj je samo 
pomisliti: italijanski fašizem
je strašno prizadel slovensko 
in hrvatsko prebivalstvo teh 
krajev; streljal je naše ljudi, 
zapiral, odvzel vsako možnost 
izobraževanja v lastnem jezi
ku, prepovedal slovensko go
vorilo; vendar pa ni prišel do 
tega, da bi nas odkrito izganjal 
iz naše rodne grude v name
nu, da naseli tu svoje prebi
valstvo in spremeni mešano o- 
zemlje v sto odstotno italijan
sko pokrajino. Titovski faši
zem ga je prav v tem prekosil. 
To, kar delajo titovci v coni 
B ni raznarodovanje, ni po
skus posloveniti italijansko go
voreče prebivalstvo, temveč je

to odkrit nečloveški namen 
izgnati, zbrisati vsako sled o 
italijansko govorečem prebi
valstvu, ki živi v nekaterih 
delih cone B že stoletja, ki ima 
tam svoje globoke korenine in 
nima druge ožje domovine od 
one, iz katere ga sedaj izganja
jo. Tudi ne more nihče trditi, 
da so ti ljudje nevarni človeški 
družbi, fašisti ali kaj podob
nega, ker vsi vedo. da so fa
šistični zločinci pobegnili že 
1945. leta ostalo je pa ljudstvo 
ki ni ničesar zakrivilo in je 
imelo vso dobro voljo ostati 
in v poštenju živeti na svoji 
zemlji.

Posebno po objavi zloglasne 
anglo-ameriške note se je za
čel množični izgon prebival
stva. Od tedaj je prišlo v cono 
A že preko 2.500 beguncev, 
povečini starejših mož in žena 
ter otrok. Ti ljudje prihajajo

Miklavževanje v Domju,
Danes, v soboto zvečer 5. t. 

m. ob 20. uri priredi prosv. 
društvo v Domju v dvorani go 
stilne Cefuta miklavževanje, 
združeno s kulturnim sporedom 
v počastitev «Meseca prijate
ljstva s SZ». Poleg nagovora 
bodo nastopili še domači otro
ci, ki bodo deklamirali prilo
žnostne pesmi, harmonikarji 
bodo zaigrali poskočne m pri- 
k zova'e se bodo filminske sli
ke. Vstop prost.
Miklavževanje v Ricmanjih.

Danes, v soboto 5. t. m. bo 
v prosvetni dvorani v Ricma
njih, običjno vsokoletno mi
klavževanje, na katero posebno 
vabimo starše z otroci. Ob tej 
priliki bosta nastopila domači 
pevski zbor in godba, in na
stopil bo tudi Miklavž z vsem 
svojim spremstvom. Začetek ob 
20. uri.
Gregorčičeva proslava na Ko- 
lonkovcu

bo danes, v soboto 5. t. m. 
zvečer ob 20. uri v dvorani go
stilne «Ai soci» z lepim kultur
nim sporedom. Nastopil bo do
mači pevski zbor pod vodstvom 
pevovodje' Vekjeta, domači 
otroci bodo nastopili s pri

mernimi recitacijami in govo
ril bo o Gregorčiču Justo Ko
šuta. Vstop prost. - 
Miklavževanje na Konkonelu.

V nrosvetni dvorani na Kon
konelu bo danes, v soboto 5. t. 
m. ob 20. uri miklavževanje s 
ku’iurnim sporedom. Domači 
otroci bodo uprizorili lepo Mi
klavževo igrico in nekateri bo
do deklamirali nekaj pesmic. 
Nastopil bo tudi domači pevski 
zbor. Vstop prost.

Prihodnjo sredo 9. t. m. zve 
čer ob 20. pa bomo imeli isto- 
tam predavanje o Sovjetski 
zvezi s priložnostnimi recita
cijami in prikazovanjem pri
mernih filminskih slik.
Kulturna prireditev v Ga
brovcu.

PD «'Drago Bojan» v Ga
brovcu priredi jutri, v nedeljo 
6. t. m. ob 16. uri svoje Mi
klavževanje z lepim kulturnim 
sporedom. Nastopili bodo do
mači otroci z recitacijami, pev
ski oktet s Proseka - Kontovela 
bo zapel slovenske in ruske in 
slišali bomo spet tudi pevski 
zbor «Salež - Zgonik - M. Re
pen». Za zaključek pa nam bo 
dramska skupina «Cebulec» iz 
Trsta uprizorila zabavno vese

loigro «Analfabet».
Kulturni večer pri Magdaleni.

Prihodnjo soboto 12. t. m. ob 
20. uri bo v Ljudskem domu 
pri Magdaleni v Trstu lep kul
turni večer s predavanjem o 
Sovjetski zvezi. Ob tej priliki 
bo nastopil tudi priljubljeni 
pevski oktet s Proseka - Kon
tovela in bo domača mladinska 
dramska skupina na splošno 
željo ponovila veseloigro «A- 
nalfabet».
«Divji in nedeljski lovci» na 
Kontovelu.

Drugo nedeljo 13. t. m. bodo 
gostovali Ricmanjci v Društve
ni dvorani na Kontovelu s svo
jo zelo zabavno komedijo v 4 
dej. «Divji in nedeljski lovci». 
Poleg tega bosta nastopila še 
ricmanjski pevski zbor in 
njihova godba. Začetek ob 16. 
uri.
Kulturna prireditev v Nabre
žini.

Drugo nedeljo 13. t. m. ob 
16. uri bodo nastopili nabre- 
žinski otroci v kinodvorani v 
Nabrežini z lepo igro v treh 
dejanjih «Povodni mož» in ne
kateri tudi z recitacijami. Pri 
predstavi bo sodeloval domači 
orkester.

v cono A prestrašeni in razo
čarani, brez večjih sredstev za 
življenje, odtrgani od svojega 
rednega življenja, brez izgle- 
dov, da bi si mogli kje pono
vno ustvariti človeški obstoj. 
V Trstu jih zasilno spravljajo 
v stare zapore pri Jezuitih, 
v nekatere šole, ono malo po
hištva, ki ga je kdo mogel pri
nesti s seboj, pa v skladiščijo 
nekje v pristanišču. Ustanove, 
ki imajo nalogo pomagati tem 
nesrečnikom, prvi med njimi 
CLN za Istro, pa vršijo podlo 
diskriminacijo, pomagajo le 
komur se njim zdi. To so tudi 
odkrito priznali, ko je Odbor 
demokratične solidarnosti po
sredoval v obrambo onih, ka
terim so odrekli vsako pomoč. 
Ce le slutijo, da je prosilec de
mokrat, naš tovariš ali simpa
tizer, ga prepustijo njegovi u- 
sodi. Tako se titovskim lopov
ščinam pridružuje lopovščina 
ljudi, ki razpolagajo z denar
jem italijanskih davkoplače
valcev za svoje politične in 
strankarske špekulacije. Veliko 
število teh nedolžnih žrtev je 
sedaj brez vseh sredstev, 
brez strehe nad glavo, brez 
hrane.

Spričo te tragedije, je Odbor 
demokratične solidarnosti iz
dal poziv vsem poštenim de
mokratom, vsem strankam, ki 
se opirajo na demokratična in 
človečanska načela, vsem dr
žavljanom. naj začnejo akcijo 
zbiranja oblačil, hrane in de
narja, da bi se moglo poma
gati tako težko prizadetim dru
žinam, ki so jih najprej pre
ganjali titovci, sedaj pa Istr
ski odbor.

Prepričani smo, da se bo na
še darežljivo ljudstvo odzvalo 
temu vabilu in po svojih mo
čeh pomagalo. Vemo tudi, da 
bo naše slovensko ljudstvo ra
do priskočilo na pomoč, ker po 
svojih grenkih izkušnjah zna 
razlikovati žrtev od zločinca. 
Prispevki se sprejemajo na se
dežu Demokratične solidarno
sti, trg Ponterosso 6, II. in na 
sedežih vseh demokratičnih or
ganizacij.

pustili občinski komisiji, ki 
ima že 1000 prošenj zanje.

Pri glasovanju raznih skle
pov. je komunistična skupina 
glasovala proti uredbi o po
razdelitvi prispevkov v občin
ski pokojninski sklad za name
ščence ACEGAT, kar je tov. 
Radich obrazložil s tem, da ob
čina ne more tega sklepa vsi
liti prizadetim, ker se o tem 
še vedno vodijo pogajanja med 
sindikalnimi organizacijami in 
upravo omenjene ustanove.

Na torkovi seji je bil pred' 
ložen občinskemu svetu v odo
britev obračun ustanove ACE
GAT za leto 1952. Za komuni
stično skupino je govoril tov. 
Gombač, ki je podrobno raz
členil vsako postavko proraču
na in jo kritiziral. Predvsem 
je ugotovil, da so račune pre
gledali neki uradi namesto re
vizorji, da v upravni komisiji 
ni predstavnikov manjšine in 
se zato ne more preveč zaupa
ti upravi, da je dobiček 8 mili
jonov premajhen. Kar se tiče 
stroškov je tov Gombač ugo
tovi’, da so vpeljali fildbusno 
progo na št. 1 in 10, ne da b. 
prej ocenili stanje cest; naku
pe vršijo osebe, ki niso tehni
čno usposobljene. Potem, ko je 
podčrtal še številne druge po
manjkljivosti, je naš svetova
lec omenil, da kljub poveča
nemu delu, zaradi česar mora
jo nameščenci delati nadure, 
je bilo v enem letu sprejetih 
samo 35 novih nameščencev od 
katerih ni niti eden član Enot
nih sindikatov ali levičarskih 
strank, temveč so vsi pristaši 
vladnih strank, od katerih so 
bili nekateri ob sprejemu že 
zaposleni drugje. Iz vseh teh 
razlogov so komunistični sve
tovalci glasovali proti obraču
nu; proti so glasovali tudi so
cialist, predstavnik SDZ in in
dipendentisti.

Sledili so razni sklepi uprav
nega značaja, ki so bili odo
breni enoglasno.

SEJA NABREŽINSKEGA OBČINSKEGA SVETA

Danes otvoritev 
šole v Nabrežini
V ponedeljek popoldne se je 

začelo ledno jesensko zaseda
nje nabrežinsko - devinskega 
občinskega sveta. Po proslavi 
preminulega občinskega od
bornika Josipa Colje, je žu
pan Terčon javil, da je na 
dnevnem redu zasedanja 13 
točk, katerim se bodo spotoma 
verjetno pridružile še druge. 
Sporočil je da je občina tudi 
letos organizirala počitniško 
kolonijo s 156 otroci v dveh iz
menah in da bo tudi letos po
skrbela za božično obdarova
nje otrok. Celokupno bo obda
rovanih 150 otrok revnih star
šev m 750 šolarjev.

Javil je, da je novo šolsko 
poslopje v Nabrežini končano 
in bo otvorjeno v soboto, t. j. 
jutri ob 16. v prisotnosti ve
čjega števila predstavnikov o- 
blasti.

Prošnje za pokojnine

SOŽALJE — Sekcija KP STO 
iz Podlonjerja izreka tovarišu 
Josipu Jurkiču svoje najgloblje 
sožalje ob smrti dragega očeta. 
Pridružuje se uredništvo «Dela».

Zveza partizanov STO spo
roča invalidom in družinam 
padlih, da je ponovno otvorje
no vlaganje prošenj za nove 
pokojnine. Zato poziva vse za
interesirane, ki še niso pred
ložili prošnje za pokojnino, da 
se zglasijo na sedežu Zveze, 
trg Ponterosso 6, II.

Nato je občinski svet prešel 
na dnevni red. Odobril je na
kup zemljišč za zgraditev sta
novanjskih hiš perinu Virgilju, 
Legiši Guerinu, Kobalu Ivanu 
iz Medjevasi ter Grossiju Ginu. 
Nato je prišla na vrsto prošnja 
nekaterih jusarjev iz Vižovelj 
za nakup nekaterih zelo lepih 
parcel v Sesljanu. Občinski 
svet je upravičeno postavil do
ločene zahteve, ker gre za dra
goceno zemljišče. Odobril je 
prošnjo te skupine jusarjev 
pod pogojem, da se z njo stri
njajo vsi ostali vaški jusarji, 
da se kupovalci obvežejo zgra
diti hiše v teku 4 let in da ne 
bodo prodali zemljišča vsaj za 
10 let. Cena je bila določena v

Zaključeno nabiranje 
podpisov proti razkosanju
Z ozirom na to, da sta v 

zadnjih tednih občinska sveta 
v Trstu in Miljah, ki predstav
ljata ogromno večino prebival
stva enoglasno zahtevala od 
OZN razpis plebiscita za pre
prečitev razkosanja STO, sta 
KP STO in tržaška federacija 
PSI sklenili, da zaključita ak
cijo zbiranja podpisov proti 
razkosanju in za svobodno gla
sovanje prebivalstva, katerih 
je bilo doslej nabranih 35.000. 
Vsem državljanom, ki so se od
zvali pozivu in tovarišem, ki 
so prvi podpisali in vodili ak
cijo za rešitev slovenskega 
in italijanskega prebivalstva 
STO, se obe partiji toplo za
hvaljujeta.

znesku 300 lir za kv. m.
Občinski svet je sklenil da

rovati zemljišče za gradnjo 2 
stanovanjskih hiš Zavodu za 
ljudske stanovanjske hiše (IA 
CP) iz Trsta pod pogojem, da 
bodo v teh stanovanjih imeli 
prednost domačini. Sprejel se' 
je tudi predlog o razpisu kon- 
kurza za mesto druge učne mo
či v otroškem vrtcu v Mavhi- 
njah, kjer je vpisanih 52 otrok.

V četrti točki so občinski 
možje soglasno potrdili razde
litev jusarskih zemljišč v Ce- 
rovljah med jusarji, za kar se 
tamkajšnji vaščani že več let 
potegujejo. Razdelitev jim je 
bila končno oblastveno dovo
ljena, kar nedvomno pred
stavlja veliko zmago cerovelj- 
skih jusarjev. Na vsak način 
bi bilo dobro, da bi vsi jusarji 
sledili primeru ceroveljskih, 
ker bi tako prišli do svoje zem
lje, s katero bi razpolagali, 
kot bi se jim zljubilo.

ČESTITKE — Hčerka našega 
tovariša Maria Podmen i-ka Ma
riella stopi danes, v soboto, v za
konski stan. Mladi nevesti in nje
nemu soprogu želimo vso srečo v 
novem življenju.

tudi nedeljivo zato, ker predsta
vlja popolno enoto z gospodar
skega, kulturnega, socialnega in 
tudi d. urinskega vidika. Nacio
nalno nestrpnost je v našo po
krajino prinesel jašizem, ki je 
začel globo teptati človečanske 
pravice in odrekati Slovencem 
pravico do življenja. Ce bi se 
STO ustanovilo, bi se tudi to 
vprašanje rešilo z mirnim soži
tjem vseh tuživečih narodnosti. 
Razkosanje STO — je zaključil 
dr. Agneletto — bi le poostrito 
nasprotja in poglobilo konflikt 
med Italijo in Jugoslavijo; samo 
ohranitev in uresničitev STO bo
sta lahko postavili temelje za 
zoližanje in- pomiritev med tema 
dvema deželama v interesu miru

Cerne pa je za Fronto za ne
odvisnost ooravnaval predvsem 
gospodarska vprašanja.

Nato so sledila razna vprašanja. 
Na vprašanje dopisnika «Unità», 
ali bi bili indipendentisti za ple
biscit v primeru nevarnosti raz
kosanja, je Stocca izjavil, da bi 
ga sprejeli, če bi Trstu postavili 
nož na vrat. Urednik «Lavorato
re» pa je hotel vedeti, ali se bo
do indipendentisti uprli titovcem 
in beograjski vladi, ki je proti 
STO. Odgovor je bil, da «se in
dipendentisti upirajo vsaki kršit
vi». Na vprašanje, ali bo SDZ 
nadaljevala svoje sodelovanje s 
titovci v podeželskih občinah, je 
dr. Agneletto odgovoril, da so šli 
s titovci na volitve, ker so 
slednji izjavljali, da so za STO, 
a da se je sedaj položaj spreme
nil.

V določenem trenutku so za
čeli govorniki razglabljati o «mo
či komunistov», kakor da bi bila 
konferenca zato sklicana. Podoba 
je, da jim je komunizem nekaka 
jiksna ideja, čeprav vedo, da so 
največji sovražniki STO tisti, kt 
jim stojijo za hrbtom. Na vpra
šanje, če bi sklicali takšno kon
ferenco. v coni B, je Giampiccoli 
odgovoril, da bi bilo treba naj
prej vprašati za dovoljenje, da 
je pred leti «Fronta za neodvis
nost» vršila določeno aktivnost 
tudi v coni B, da tisk ne more 
vstopiti v cono B zaradi nekak
šnih težav s... clearingom itd.

Dr. Agneletto je na isto vpra
šanje dal razumeti, da ne bi mo
gel v cono B, da se v coni B 
preganjajo Italijani kot v coni 
A Slovenci in se preganjajo tudi 
netitovski Slovani. Bataljon ti
tovskih dopisnikov je skušal s 
Svojimi bedastimi vprašanji pri
kazati, da v coni Italijani uživa
jo... vse pravice. Zelo so si pri
zadevali, da bi dokazali, da se 
edino titovci zavzemajo za pra
vice Slovencev v coni A, za kar 
jim dr. Agneletto ni ostal dol
žan.

TIPEN111881C1
V kuhinji Tovarne strojev Sv. 

Andreja se je prejšnji četrtek 
pokvarila neka plinska cev, iz 
katere je začel uhajati plin. Naj
bolj sta to občutili nameščenki 
30 letna Irma Caharija in 25-let- 
na E mirna Cosulich, ki so ju mo
rali zaradi zastrupitve prepelja
ti v bolnišnico. Ce ne nastopijo 
komplikacije bosta ženi okrevali 
v 10 dneh.

*»* v petek tpa se je zastrupi
la s svetilnimi plinom, 73-letna Ka
rolina Pauletič iz ul. Vig,netti 81, 
ki je, ko domnevajo, zaspala pri 
štedilniku ter v snu nehote z ro
ko odprla pipo na plinski cevi. 
Nesrečno ženo je našla mrtvo ne
ka soseda, ki ji je hotela spo
ročiti veselo novico, da ji je hči 
povila vnuka.

*** Tudi 84-letnega Vincenca 
Radimiria i:z ul. P. Diacono 2 je 
njegova snaha našla mrtvega v 
kuhiniji. Prvotno se je zdelo, da 
se je tudi on zastrupil s plinom, 
ker je kraj njega gorela plinska 
peč, toda pozneje so ugotovili, da 
ga je zadela srčna kap.

*** V tovarni testenim Mol in a- 
ris je delavka Manija Skerbic iz
ul. S. Spiridione 10 po nesreči 
prišla z roko med lopate stroja 
za mešanje testa, kt so ji skoro 
popolnoma odrezale zadnji člen 
-prstanca leve roke. Zdraviti se 
bo morala največ 20 dni.

TOV. VIDALI NA PLENUMU
komunistov zgoniške občine

V zvezi z zadnjimi dogodki, 
posebno pa glede vprašanja 
STO, je bil v- petek 27. novem
bra sklican plenum KP in ZKM 
zgoniške sekcije.

Določeno je bilo, da se ta 
plenum vrši v Saležu pri tov. 
Pircu, da mu s tem tovariši 
pokažejo svojo solidarnost za 
radi znanega nesramnega na 
pada s strani Titovih pajdašev. 
Na željo vseh tovarišev, je po
leg tov. Zvonka prišel na la 
plenum tudi sekretar KP STO 
tov. Vidali. Da je tov. Vidali 
zelo priljubljen tudi pri sloven
skih,komunistih je dokaz ta, da 
so prihiteli tovariši iz vseh ce
lic sekcije Zgonik in napolnili 
prostor na domu tov. Pirca

Razna nesramna gesla po zi
dovih in blatenje koprskega 
radia proti sekretarju tov. Vi- 
daliju ne bodo odtrgala slo
venskih komunistov in simpa 
tizerjev od požrtvovalnih vodi
teljev Komunistične partije.

Po otvoritvi plenuma m poz
dravu vseh prisotnih, še po
sebno tov. Vidalija z željo, da 
bi vodil KP STO še mnogo let

in po navdušenem sprejemu 
prisotnih, je imel tov. Vidali re 
ferat, v katerem je orisal po
ložaj doma in v svetu. Posebno 
je opomnil na nevarnost raz 
kosanja Tržaškega ozemlja s 
strani Anglo-amerikancev in 
njihovih hlapcev Tita in Pelle. 
Naša KP, je poudaril govornik, 
se je vedno borila in se bo 
borila, da se uveljavi mirovna 
pogodba z Italijo. Podeželje ne 
more živeti brez Trsta in tudi 
Trst ne brez podeželja. Zato se 
je treba boriti z vsemi močmi 
proti vsakemu razkosanju

V istem smislu je govoril tu
di tov. Zvonko, ki je poleg dru
gega dejal, da mi nismo proti 
jugoslovanskim narodom, pač 
pa proti Titu.

Pri diskusiji je več tovari
šev omenilo, da so tudi zgoni 
ški občani vsi kot en mož za 
STO

Spregovoril je tudi tov. Pirc 
ter pozval prisotne, naj se ne 
ustrašijo nikogar in naj nada
ljujejo borbo v korist partiji 
in občanom. Omenil je tudi 
razne razlike med prejšnjo in

sedanjo občinsko upravo. Ker 
sedanjim občinskim upravite
ljem ne dišijo preveč seje ob
činskih svetov, je šel tov. Pirc 
vprašat ožji odbor kaj mislijo 
s sejami. Odgovorili so mu, 
da bo imel občinski svet zase
danje v nedeljo, 6. decembra.

Povzel je besedo tov. Pegan, 
ki je dejal med drugim, da 
vsi napadi, napisi in grožnje 
nasprotnikov nas ne bodo pre
plašili in odvrnili od našega 
delovanja. Sporočil je, da je 
celica v Saležu obnovila izkaz
nice 100 odstotno. Prav tako 
je tudi obnovila celica v Ma
lem Repnu, ostale celice pa 
bode dovršile delo v kratkem.
To bo najlepši odgovor tistim, 
ki pišejo in kričijo, da je KP 
zgoniške sekcije na tleh. Toda 
naša sekcija, kot vse ostale, bo 
nadaljevala s svojim delova
njem ter se borila v korist na
šemu- ljudstvu, posebno pa, da 
ne pride do nobenega razkosa
nja tega Ozemlja, ker bi to 
bilo grobokop tudi za zgoniško 
prebivalstvo,

Clan sekcije

«** Dva prijatelja iz m.iljskih 
hrihov, 24-1 etni Italo Berlocchi
in 22-letni Clprijan Abrami sta v 
nedeljo pogledala -nekoliko pre
globoko- v kozarec. Ko sta se pa 
ponoči vračala na lambreti iz Sv. 
Barbare proti Camiporam. je Ber
locchi, ki je vozil, izgubil oblast 
n-ad vozilom in zletela sta na 
bližnji travnik. K sreči sta padla 
na mehko in se le lažje pobila 
največ po obrazu. Berlocchi bo 
moral ležati v bolnic,i 20 dni, A- 
brami pa 7.

*** Medtem ko je 53-1 e-t n i Bru
no- Cadalberi v nedeljo biljar-di- 
ral v kavarni «Stella Polare» v 
ul. Dante, mu je nekdo izmaknil 
listnico iz suknjiča, ki je v.isel 
na bližnjem obešalniku. V listnici 
je bilo poleg osebnih papirjev 
tudi 52 tisoč lir.

*** 77-let-na Katarina Donda, iz 
ul. O.landini 4, ki je -pred pri
bližno 20 dnevi nesrečno padla 
in s,i zlomila levo stegnenico, je 
v nedeljo- v bolnici izdihnila.

*** Na cesti proti Zavijam se 
je v torek 47-letni Ludvik Švab 
iz Doline s svojim m-o-torjem- za
letel v mimoido-čo Marijo Baltu 
staro 55 let. Pri padcu sta o-ba 
zadobila razne rane po telesu in 
se bosta morala zdraviti v bei
ti išni-ci približno 15 dni.

*** 30-let n a Irma Chersi biva
joča v ul. dell’Annunziata 1 je
prijavila policiji, da so- ji iz sta
novanja izginili razni zlati pred
meti v vrednosti 140.000 lir; -ni, 
ipa vedela povedati kdaj se je to- 
zgodilo.

Za teden 
--------------- dni —

tv
Sobota, 5. - Krišpin 
Nedelja, 6. - Miklavž (Mlaj) 
Ponedeljek, 7. - Ambrož 
Torek, 8. - Brezmad. sp D M- 
Sreda, 9. - Valerija 
Četrtek, 10. - Melkiad 
Petek, 11. - Damaz 

ZGODOVINSKI DNEVI
5. 1936. je bila sprejeta v ZSSR

nova stalin-ska ustava
6. 1936. je umrl Emil Adamič,

slovenski skladatelj
6. 1941. je začela slavna Rdeča

armada svojo protiofenzivo 
na hitlerjevske razbojnike 
pred Moskvo,

7. 1941. je Japonska stopila v
voj,no proti ZDA in An
gliji.

11. 1756. se je rodil Anton Lin
hart, slovenski preroditelj j 

tl. 1843. se je rodil dr Robertl 
Koch, ki je z odkritjem ba- Ve 
ella tuberkuloze največ pri-fir 
pomogel k uspešnemu pobi-L 
jan ju te zavratne bolezni. v 

11. 1918. je umrl -vel-iki slovenski ev 
pisatelj Ivan Cankar Ro-| D 
dii se je 10. 5. 1876 na, 
Vrhniki. ,ne

len 
'če 
Iše
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RADIO ODDAJE
TRST II.

SOBOTA: 13. Šramel kvintet -inP 
pevski duet - 16. Oddaja za najti« 
mlajše - 16.30 Slovenski motivi -Ne 
19. Pogovor z ženo - 21. Malo zaL, 
šalo - m-alo zares - 22 Slavni, 
peivci., [Sc

NEDELJA: 8,45 Kmetijska od- S 
daja - 12. Od melodije do -me-ithfgt 
dlje - 13. Glasba po želja-h - 16-1 tr 
Miklavževanje - 17. Koncert peO-i 
skega zbora iz sv. Križa - 19.1°-'^ 
Koncert mandol-ističnega sekstettija 
«Sv. Just» - 20.05 Slovenski mo- 
tivi - 21. Malo za šalo - malo za--- 
res - 22. Humperd-inck: «Janko id n- 
Metka», 1. in 2. dejanje. «a

PONEDELJEK: 14. Lahke melati, 
dije igra pianist Franco Russo 
19. M'amica pripoveduje - 20.15u 
Slovenski zbori - 21.15 Sorodin- 
Simfonija- št. 2 - 22.15 Humper-I. 
dinck: «Janko in Metka», 3. dej-)

TOREK. 13. Glasba po želja^ig
- 12 Pevski duet in harmonika ' _ 
16. Dramatizirana zgodba - Ana'e 
tol France: «Glumač naše ljubic 
gospe» - 17. Koncert zbora Ja-a 
tiran - 19. Cho-pin: Koncert za 
klavir in ork. - 21. Radijski oder

Lavery Em-met: «Prva Legija» 'N 
22.50 Koncert violinista Karla?)] 
Rupla. L

SREDA: 19. Zdravniški vedei ^
- 21.15 Koncert sopranistke CM , 
d,ine Otte - 21.35 Lucijan M Ske-4! 
rjanc: Gazele - 22,45 Laio: Spa-H'bi 
ska simfonija za violino in orkč", 
ster,

ČETRTEK: 13. Pevski duet inf. 
harmonika - 19. Ma-mičina pravlji' 
ca - 20.05 Slovenski motivi - 21- > 
Dramatizirana zgodba - 22.3U
Koncert violinista Igorja Ozima- n

PETEK: 13. Glasba po željah 
20.05 Zbor slovenske filharmoniji 
je iz Ljubljane - 21. Tržaški kti't 
turni -razgledi - 22.15 Iz -angleški11,., 
koncertnih dvoran.

-ičn-V Mačko vij ah ten 
in Dolini ^ r

(Nadaljevanje s 1. strani) » k 
In se bodo še nadalje združe- it0y 
vali. Seh

Lahko poročamo, da je pr1-’Sak 
šlo do skupnega sestanka va'tvo, 
ških predstavnikov vseh strankev ^ 
tudi v Borštu, kier so sprejel j0g 
sklep, da bodo sestavili skuptila s 
odbor. Titovski agenti v Bori re, 
štu so zaradi tega začeli ostr°edo' 
napadati predstavnike SDZ ’-n jih 
SKSiZ po gostilnah, češ zakaj 
se povezujejo s «kominforihtoj-ad 
sti». Prebivalstvo pa se za ta'«ro 
ke izbruhe sovraštva ne zffle' ile 
ni in nadaljuje svoje delo za|očii 
enotni nastop. ubi

fstn

23-ietni šofer Angel G-ri- 
zon je v sredo v Miljah naglo 
skočil iz šoferske kabine, ker se 
je vozilo nenadoma dvignilo pri 
ra-zklada-n-ju železnih odpadkov. 
Skočil pa ie tako nesrečno, -da 
s,i je zlomil gleženj desne noge 
in se bo rn-oral zdrav-iti v bolnici 
40 dni.

V mesecu novembru je bilo v 
našem- mestu in področju skupno 
268 p xmetriih nesreč. Pri temi je 
bilo 5 oseb -mrtvih, 10 težko ra
njenih in 109 lažje ranjenih. Pri 
144 nesrečah so pa bila poškodo
vana samo vo-zila.

V dneh od 26. novembra do 2, 
decembra se je v tržaški občini 
rodilo 43 otrok i-n 2 -mrtvorojena, 
u-m-rlo je 78 oseb, porok pa je 
bilo 23.

-ČESTITKE - Tovarišica Hro
vatin Ivanka z O-pčin je 5. de
cembra dopolnila 50. leto svo
jega življenja. Zveza demokra
tičnih žena in openska sekcija 
KP STO ji ob tej priliki iskre
no čestitata. Pridružuje se 
tudi naše uredništvo.

* * *

ČESTITKE — Novoporočen- 
cema tov. Peric Celestini iz 
Saleža in Mokole Ludviku iz 
Prečnika iskreno čestitajo in 
želijo obilo sreče in zadovolj
stva v zakonskem stanu celica 
KP in vse ostale demokratične 
organizacije v Saležu.

Miklavževanja
Ob priliki praznika Sv M1’j 

klavža bodo naslednje otrošK6 ] 
veselice s pestrim sporedom 111, 
obdarovanjem: i

V soboto od 17. uri v 
«Haas» na Skoljetu in ob 2®- 
uri v Ricmanjih.

V nedeljo popoldne: v RoC0- 
lu, v ul. Cancellieri (za Po°' t 
čano in Sv. Jakob), pri Magd3' \ 
leni, v Domju, na Opčinah 10 : 
v Barkovljah.

Izjava
Prejeli smo v objavo nasle4_ 

nje pismo, ki ga zaradi pomati' 
kanja ipro-sitora objavljamo v 
skrajšani obliki:

«Uredništvu "Dela”!
Imel sem priliko precitati ^ 
"— ' V\

pod naslovom «Vredni pajdaš,’ 
objavljen v Vašem listu od c’, 
novembra, ki se tiče tudi mor 
osebe.

Predpostavljajoč, da so trditi 
o meni popolnoma izmišlje111' 
prepričan v vašo dobro vero 
verujoč, da so temu krive obre* 
Ijive informacije, ki ste jihcm-jv, nuusije, K.I ste jin ^ 
komiselno objavili, ne da binrp 7 nronra-;j _ ____ Tr~r. 0prej prepričali o resnici, Vas 
prošam da objavite naslednje:

1. že približno 2 leti nisem čj?!! 
KP STO. čeprav še vedno sled1^ 
njeni politični liniji.»

V drugi točki pravi podpish^I 
da ni imel nikoli opravka s ’ 
tovsko kliko in navaja v dok“'j 
da je bil ob Resoluciji IU zaPu, 
slen pri ATI in so ga titovci °„ 
pustili ter mu čez par dni P „ 
nudili mesto pri listu «Nost’. 
Lotta» v Kopru, kar je odbil. K -, 
«se ni hotel prodati»; da ja * 
časa zadnjih volitev nastopil S; 
ti titovcem, za kar so pa v 
morskem» nazvali «fašista»; “j. 
mu Joco ob vsakem srečaniu 
krito grozi, za kar je nekega 
pljunil za njim.

Pismo nadaljuje: «3. Mojo Pr[, 
sotnost na sliki, objavljeni t 
«Ultime notizie» od 6. novernb'
ÌP trphn tnl m nri + i o tam rln S^

i. «.c. uve i4.it;// vu u. i l v o* v. ■- jj

je treba tolmačiti s tem, da stt 
imel priložnost dan prej vm„.imel priložnost dan prej Zji 
brutalno obnašanje policistov Pij 
poveljstvom takozvanih zavet ^ 
ških oficirjev proti mirnim ^ 
zraven še starejšim meščanom, ,a 
niso imeli nič kaj opraviti s '■
šističnim razgrajanjem. NadalK 
je moj pojav na sliki priP[{ei
mnli zlu fin ir.: nn V*.moji slučajni prisotnosti na £fc 
in tudi človekoljubnemu 
nju, ker sem priskočil na P°" 
smrtno ranienemu meščanu.

To Je vse. V upanju, da SjC 
Vas prepričal o moji popolni 
bri veri in s prošnjo za objdv 

Piero Liebieih”

Vzamemo na znanje, kar 
jv -pisal g. Lieblein. Na vsal:0ri 
Ciin mislimo, da ni dobro
da špI v H st .ih dtnph n 2 * .„fda je šel v tistih d:neh na ve . 
trg. Drugič naj bo bolj PreVJ»p< 
da ne bo samega sebe P° 
trebi spravljal v mučen po^Cji 
ker mi vemo, da clb tistih v t 
k ah so «bratsko» delovali 1 
tovci i fašisti.

Odpnvnrni uredrtik^u
RUDOLF BLAŽIČ 

Založništvo «DELA»
Tilka tip RIVA. TorrebUnc»

Al*


